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2137. V.M. Jack.
VUYC MPUMPLILO JACK, still uander oath, states further:

COURT: Mr., Kies, T thiuk I had better place ou record that
there has beeu some form of complaint iu regard to the iu-
terpretatiou yeasterday, in fairness to the accused sud, of
course, iu fairness to the iuterpreter as well.

MR. KITS: Yes.

COURT: I uudersta.ud that the accused have iudicated that they
are uot entirely satisfied with some of the idiommstic traus-
latious.

Mk, KIES: That is so, my lord. (10
COURTt Whieh have beea placed ou record, Tow I dou't kuow
whether you know this, but au attempt was made early ou iu

this triel on more thaa oue occasion to obtaiu the services

of another iuterpreter, uot because there is auy dissatisfactiou
whatsoever with Mr. Hlati, but because he preferred auother
interpreter to take a case of this uature,

MR, KIES: I understand.

COURT: And it was found guite impossible with the exception
of gettiug the services of Mr. Hein whom you remember was here
for the first few days. (20
iR. KIES: Yes.

COURT: It was found gquite impossible to cbtaian the services
of auother iuterpreter aud Mr., Hlati was asked if he would be
prepared to coutiuue, He did so ou the uuderstaudiug that
another interpreter would be found to iuterpret duriug the
conduct of the Defeuce case, but I am iuformed by the Fegistrar
that it was not possible to cbtaiu a replacemeunt eveu at that
atage. You will probably have woticed that I am gble to
follow the evideuce in Yhosa myself although I dou't preteund
for oue momeut to be a competeut iuterpreter, sud I must say (30
that I myself have not beeu mble to fiud fault with Mr. Hlati's
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2138. V.M. Jack.
interpretatioa thus far, but the sccused must at least feel
that there case is beiug properly presented aud I thiuk if
for the present we coatinue with Mr. Hlati aud we leave it
to your juuniou, Mr. Skweyiya, who of course is completely
flueut iu the Euglish and Yhosa lauguages, to drew my atteutiou
to auy iuterpretatiou which he thiuks cculd be better put.
I kuow this places a great straia ou au iuterpreter to be
subject to ranniug criticism while he is doiug nis duty, but
it is esseatisl that the accused do nave what they cousider (16
is & fair trial aud we coutinue ou that basis for the present.
Iao the meantime further attempts are beiug made to obtaiu
the services of ancther iunterpreter a.d I egaiu stress this
is not because the authorities or I have auy critieism of
ir. Hlati, just that I feel that he is?z%;%ed iu what might
well be an impossible situation ewd if that is so thew the
sooner he is relieved the better.
Mite KIES: Thauk you, my lord. I understand the problem awnd
I mppreciate your lordship's efforts to assist.
CROSS-TXAMINATION BY MR, MULLFR:(Contiuues):

you
¥Mr. Jack,~yesterday meutioued in your evideuce that at (20

Healdtown all the subjects that you took were subjects of your
own choice apart from typiu:? —-- That is so.
Had you doue typing before you came to Healdtowu? --- To.
fhat was your attitude towards this subject of typiug?
I

Did you try to mmke the best of a bad thiug so to say?
was tryiog.
Did you do anythiug special asbout this? -— Yes.
Vhat did you do? --- I asked my people at home to get me
a typewriter because there at school I wes wot allowed to use
tyvewriter after school hours. (30
And you eveatually acquirea oue? —--- Yes.
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2139, V.M. Jack.

Did you ever mauege to type properly? ¥ithout undue
effort? --- Yes, I tried although I was not perfect.

What I mean is did you ever master the art to type? --—-
Nos

You meantioned yesterday in your evideuce iu chief that
you, oue of the objectious you had agaiust the system of
Bantu educastion was that oue gets a special certificate wheu
oue's completed oue's schooling. --- That is so.

Could you just elaborate oan that please? "hat do you
mean by a special certificate? --- It is because wheu you (10
are doing Bantu educatiou you get a certificate, writteu on
top Bautu Tducatioa.

Yow were you seriocus about doiug B.Com.? —--—- Yeas.

It was wot Just a daydream to you? —-- No.

Did you waut to start with this as soou as practically
rosasible? --— Yasz.

You had the ''niversity of the Vitwatersraud in mind? ---
Yes.

Did you know that they ia certain ecases took in Black
people as studeuts? --- No. (20

¥hat did you thiuk? ¥ho cau be admitted to Vits? ——-
Caly Fhites.

Why then did you put , press your target ou Wits? ——= 1T
liked Vits.

You see I had the impressiou that Black people cau SOME—
times g0,  gnat some Black people do go to Wits. I dou't
really expect you to auswer to that uow. Did you know of auy
other university iu South Africa that was maiuly atteuded by
Vhites, but it also took iu Black people? ——- Yeas, I heard a
little about Uuisa. (30

The ‘jniversity of Cape Town, did you ever hear of that?
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2140, VeMe Jack.
=== No.

And did you ever hear that the University of Watal tukes
in Black students as well? --- Yes, I heard gzbout that when I
was in Durban.

Ouly theu? --- Yes.

Did you ever try to fiud ocut where Elack doctors had
qualified? —-- Yes,

Wihat did you fiud out mbout that? --- Yes, s sectiou et
the 'niversity of Veantworth which caters for Blacks.

Where is that? --- It is ian Durbaa. (1c

But you only fouud that out after you had reached Durbau
yourself? —--— To.

Oh, you kuew that previously? --- That is so.

It also took iu Black doctors to be, that had doue thelr
schooling iu South Afriea? --- (Iuterpreter): Fardoa?

Did you also fi.d out that they took iu Black people who
wanted to qualify themselves as doctors, who had gualified...
who had obtaiued their matric iu South Afriea? --—- Yes.

And I suppose you accepted or you took for grauted that
these people had completed their school education ucder the (20
system of Bautu Fducation? --- Yes, doctors, medieal doctors.

S0 you actually had no reascu to think that they re-
garded the matric certificate obtaiued under the system of
Bautu Fdueation as beiug iuferior? --- Well I do auot kuow
when they arrive there whether they do somethiug else there.
Maybe there are certaiu examinatious which they write first.

Have you heard of such examiuatious? --- Fo, It's just
what I thiak.

S0 you wanted, you were iu favour of a system of iuter-
uaticaal education, is that correct? --- Yes. (30

Now what do you meaa by that? --- I meaant that there
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2141, V.M. Jack,

should be uo Baatu Fdvucation, Coloured Tducation aud educatiou
of 'hitea, sc that whea you are a doctor iu South Africe
when you get to America so th=t you cau h® a doctor there as
well, uot to be told to go back a.d say there wo, we dou't
recoguise you as a doctor, You should be recoguised all over
as a doctor.

All over the world? --- Yes, That is what I wished to
happen to all of us in South Africa.

or otherwise

But acceptability.of a doetor's qualification has got
uothiug to do with Bautu Fdueatiou, for schocl childreu? ———(%o
mean when you are a doector iu South Afrieca whew you go ocut to
other places you should be recogunised as a doctor.

But what has that got to do with Bautu Tducatiou for
achool children? —-~ Well at school our staudsrd is low, so
it is clear that whea you get to other places you wou't oe
recoguised,
CCURT: But whet hes that ot to do with gualified South
African doctors whether they are Black or #hite? —--iiy wiah is
that whea a doctor yualifies here, whether Black or 'hite, wheu
he goes outaide he should be recoguised. (20

You say he is upt recognised? --- Yes, that's what I zay.

Because of Daotn Pducetion? --- Yes, the Blacksa.

And the Whites? —== I am not sure of the Whitea,

iy do you say that the Plack is uot recoguised because
of Black Tduestiou? --- Because he started here iu wouth
Afrieca with this Baantu Edueatiou.
4R. MULL¥R CONTINUES: Did you believe that there must be &

aystem of iuternstional education for school childreu? ——- That
is so.

Does that mean you alsc believe thst people iu other (30
countries outside South Africa should have the ssme syatem'of
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2142, V.il. Jack.
education? ——- Interuatiounal, yes.
What is your auswer?
CLURT: Iateruatioual, yes.
(ITNESS: Interuatioual.
MR. MULLER CONTINUES: Iu other words people iu Britaiu

should hsve the seme educetion as people in the United States
of Aimerica. Is that what you are tryiug toc say? ——- Or
the people of South Africa.

Iu all respects? The same iu all respects? --- The
South Africeu level should be raised to the same level as (10
the other places.

Did you ever get the impression or fiud out that eveu
‘hite childreu iu South Africa are gettiang their educatiowu

differeut
under differeut systems,~the FProviuciasl systems? --- Eveu
it's a different systems but it is aa iuteruational elucation...
natioual. .

But were you aware of that fact? --- I kuow that.

Tow to which country did you waut to go? -—— I was wuot
sure of which country, but Zambia, Britaiu and America were iu
my miud. (20

What did you kacw of the system of educatiou in Britain?
-=- Fducstion in Britain is iuteruaticual education.

fhat do you mean by that? ==~ If you studied iau Britain
you'd be recoguised everywhere iu the world.

How do you kuow that? --- Accordiug to what I heard
British educaticu is more advauced because educstiou started
loug ago ia Eritaiu.

"hat did you kuow of the Zambiau system of education? —--
1 took it that because Zambia was a British Coloay awd I took
it thet the level is still the same as it was thea, as the (30
official lauguage is still Eagliah evea uow. '
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2143, V.M., Jack.

Is it7? --- That is so.

Do you kuow what qualificatious oue would have to be
admitted to a school iu Zambia? ——— I did aot kuow the
qualificatious oue should have for Zambia.

Did one have to be a citizeu of Zambia? --- I had uot
yet goue deep iuto that, sbout sJambia. I took it that Zambia
was a possible couatry.

But you were not sure? --- I was uot sure.

Did you kuow whether oue had to be a citizeu iu order...
of Great Britain, in order to be admitted to the system of (10
schooliug there? ——- I kuew thatfggha rersou is uot a citizeu
of Britain oue could study ia Britaiu.

How did you fiud that out? --- I kuaow of Dr. Bikisha of
South Africa. He also studied iun Britain.

¥ow how did you think your schooliug would be finauced
ia whatever country you weut to? --—f;hat I fouud out from
Mzimkulu ia Durbau.

ihea you left Healdtown, whet did you kunow about that?
=== I thought I would apply for a bursary from where I could
get a bursary. (20

Did you know if such bursaries were availsble for schocl
caildren in Zambia? --- Maybe oue cai get oue iu Zambia.

Did you kuow that? ——- I dou't thiunk there is a country
which hasu't got bursaries to give to childreu who are at
school.

COURT: Vho has or has not? --- ho has uot.

Has wot got bursaries.

MR. MULLTLR CONTINUES: But you were uot quite sure about that?

Or were you? ---— Yes, I was sure about the fect that I would
get a bursary to a place where I would go to, or there are (30
bursaries at the place to which I was goiug.
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2144, V.li. Jack.

But you were sure of that also with regard to Tuglaud
aud America? --—- Yes.

How did you thick you would get to America or Eritaiu?
~—— That'a what I wae goiug to put right iu Durbau, where 1
would go by plane or by boat.
CUURT: Arrange your trausport in Durbau? --- Yes, I was
goiug to arrauge it, for it there.
MR, MULLFR CONTIRUES: Also the fiuance of the trausport? —--

YTes,

Did you have any idea what a air ticket to the Tuited (10
States or Great Britaiu cost? ——— Well what I kaow is that it
cost mouey. It is dear.

where did you thiuk that mouey would come from? --- That's
wnat I was golag to errauge for iu Durbaa.

COURT: Wow that auswer that you give puzzles me. How were
you godug to arrauge it im Durbau? —-—- lizimkulu had possible
ways of fiuding mouey.

Ia what way? --- Maybe he would have poesible ways of
gettiaog moaey.

In what ways do you suggest? -—— le had started workiug (20
there and would start with that before leaviug.

That wasa't your inteutiou wheu you weut there, was 1t?
Your inteution wasa't to go to Durban to get work, youriu-
teution was to go to Durbau as a first step towards gettiug
out of the couutry? -—— That's what I expected from Mzimkulu
to do it.

#hat sort of meu is Mzimkulu? ---— He is a maa who is
kuown by people... he is well kuown by the people aud he likes
to speak to the people.

fhat does he do? --- He was also workiug. (30

Where? —-—= At the Y.M.C.A.
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2145, V.M. Jack.
fhat were his earnings? —-- I don't kaow, I didn't ask
him how much he was earning.

WK, MULLER CONTINUES: When did you declde to leave Healdtowu?

==~ A Friday before the Gth.

Did you give thet drastic change much thought? --- Yes,
I did thiuk sbout it.

#hen did you start thinkiug about leaviug Healdtown aad
South Afrieca? Wias it oo that Friday? --- Yes.

With whom did ycu discuss this? —--- I discussed this with
gecused No. 1. {10

Did you have = SASM meeting ou that Friday? --- Mo.

Did you have clesses that Friday at school? --- No, we
had no classes.

Was it a holiday? --- Examinatiou was beiag written but
ou that PFriday we were unot writiag.

Whea did you start this discussiloa with accused No., 17 ——
e started the discussion in the moruiug.

Wnere? ——— There at the school. We were in the dormitory.

Any other people preseat? --- Yes, there were studeuts
there in the dormitoxy. (20

Could they hear what you were saying? --- I was coaversiug

with him, my bed was next to his. Ou the other side of his
bed there was no bed, it's the wall.

Nere there alsc other studeuts or pupils, members of
SASM, who were dissatisfied with Bantu Bducation? --- Yes,
there were.

People who were very much dissatisfied? -—- They were uot
aatisfied?:izélit.

The other people? —---= Yes.

Culy you aud accused No. 1 were dissatisfied with the (30

system as far as you koew? Iz that so? I'm asking this
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2146, V.. Jack.
question on the assuaption that the previous auswer was they
were not dissatisfied, because my lesrued frieud is uueasy
about it.
B, KIES: There were otheras who were dissatisfied.
CCURT Not sstisfied at all. There were others, his reply
was there were other members who were dissatisfied with
Bautu Tducation, who were wot ssmtisfied at all with it.
¥R, MULLER: I am indebted to your lordship. I withdraw this
previous question of miae.

MR, MULLER CONTINUES: #hom of the SASH members were very (10

much dissatisfied? --- As far as I kuow all of them.

Who spoke gbout it most? ——— I'd be, may be coufused, but
that topic was even discussed ocutside.

Yes, but whom of the 3ASH members spoke sbout their dis-
satisfaotion the most? --—- All of them.

fhy didu't you discuss this matter of leaviug South Africa
aud gettiug better education elsewhere with auy of the
people? ——= In the first place I knew that that was sgelust
the SASM policy that so I felt I couldu't discuss this with
other members, with another member. (2c

What made you feel that you could discuss it with the
preaident of SA3M, accused No. 17 ——- He was my best friend.

#ere there also other students speskiug of opportunities
abroad? --- Those who had wishes - ambition.

Were there SASHM members smougst them? --— I dou't re-
member clearly if there were SASM members.

Did they say better opportunities existed abroad? -—— Yes.

Did they seem to know somethiug about it? -—— They kuew
people who have left, who have left Bautu Tducationw from here
in South Africa, for ianstauce we had a cousin of Professor (3C
Thlabati.

/I HaBses



2147, V.M. dJack.,

Was he also ot Healdtown, this cousian? --- Yes, ke was
in Healdtown.

Did you get his advice? —— No,

Why not? -—— It waa because I despise him, he was young,

Ddd you despise him because he was youug? --- I didu't
wish to ask khim further than what he told me that his uncle
reu away from Bantu Fdueation, from South Africa.

We. SKUFEYIYA: My lord, on the guestion of the iuterpretation

of the word despise, despise givesa different coundntiou to
what T think the wituess meaut wheu he said "udaudimdelele". (10
I thiuk the eorrect interpretatiou, in the context ia which

it was used, would have been "I didu't think that as a small
boy" - as he put it - "he would know much" or "he could help

me much", but deapise is a correct trauslatiou iu fact of the
word which was used.

COURT: You feel it's too stroug a word iu the (ianterrupted)

MR. SEAEYT Yes, my lord.

COURT : Tes, very well, I have uoted it.
MH. MULLUR CONTINUES: But this persou guite probably was iu

a position to tell you how to zo about (ianterpreter aud kr. {20
Muller speakiung simultaneously - inaudible). Do you agree to
that? -—= I doo't think he could tell me saythiug.

And you didu't bother to fiud out? --= To, I didn't
bother myself.

What gave you the idea that he would probably not be ia
a position to tell you auythiug worthwhile? —--— It was be-
cause he was youug, well I thought I wouldu't get much from
him.

But his uncle had left? ——- (Iuterpreter): Fardou?

It wae his uncle that had (iuterpreter and lMr. Maller (30
spesking simultaneously - iumudible), -— Yes,

/And...



2148, V.. Jack.

And he would probebly have know somethiug about it? ——
fell I didu’t thiank of that. "ell I despised him.

Mhat'a the correct auswer wow, my lord? --— lell I took
him as g youugster and I thought well there is uothing much
he would kuow.

The ouly persou whom you thought would be 1. a positiou
to help you was this Msimkulu ia Durbau? --- Yes.

Did you kuow this person? -—— I didu't koow him,

#here did you hear from him? ——— I heard of him Tfrom
accused No., 1. {10
fhat did Mo, 1 tell you? ~--~ He told me that he had a
friead in Durbau whom e kuew from 3t. Yatthews. He left
school because he was dissatisfied with thefautu Tdueatiou,
he was wnltiug there, so he could have somethiug, he could

kuow or ne may have adviece to give uas.

Iu what respect? —-- To solve tho problem we were faced
with.

Were you satisfied with that explauatiow by accused No. 17
-=— Tea, I was satisfied.

(20
You only kuew from what you heard that this was a mau who
had left school aud goue ou workiug? —-- Yes.

There are thousands such people, ~~- “ho lef{ education
aud go to work?

Yeg, ——-= Yes, I do hear that.

How what made you think that this particular individuel
could be in a position to help you? ——- Accused No. 1 suggested
this persou as hies frieud, e persou who he kuew.

Is that all? =-- That is all.

Did you ever waut to go for education? -— Yes, I just
thought about that. (30
ere did you go to ou that Priday or after that, for
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that weekend after the Priday you aud accused Wo. 1 had this
discussion? --- I weat home.

Did you take your pessessions with you? —-- Some of them.

#hat 2id you take home? —-—- Iu ouly took clothes which I
needed,

The rest of your thiugs you left at Healitown? —-- I left
them there.

fmen did you return to Healdtown or did you return to
Healdtown? -— I weut back oa Mouday.

ind then? —-- From home I weut to St. Matthews, I didn't(10
go back straight.

And theu eventually you did come back to Healdtowu, is
that 207 -=- Yes.

For what purpose? —-- 1 went back tc Healdtowu to go aud
lock Ffor mouey.

Did you tell your mother or did you see your mother ou
thet weekend? --- I weut home first.

Yes, did you see her there? —-- 1 saw her.

Did you discusse your problems with her? --- Fo, I dida't
tell her. (20

ihy wot? =-— If I told wmy mother thst I wauted to go she
would diseourage me and because I kuew her health aud she
would be shocked.

Had you left ycur pussessicus at Healdtown whew you
fiually left? -—— I left them.

Includiog your typewriter? —-- Yes, I left it.

Y'hat has happeuea Lo your typewriter? --- 1 heard here iu
court that it was takes home.

Did you ever discuss your goiug away with accused To. 1
after the Friday? Before you met him iu Kiungwilliamstowu? (30

—= Y& discussed this ca the way.

/But...



2150, V.M. Jdaczk.

Put you didu't diacuss it with accused No. 1 before you
had left Kiugwillismstow:?  That is now after the Friday.
= O Triday I weat home. I left accused No. 1 at
Fortco I met accused Fo, 1 amgaiu. T was golag to St.
lEatthews, All the way we were discussiug aud ou our return
to Healdtown uutil I left him st Healdtown ou Mouday.

And shen was the appointment to meet accused To. 1 agaiu?
=== I canuot remember ou what day did we make the appoiutmeust,
whether it was on Mouday, but we decided to meet again ia
Tingwilliamstowa, (10

Ou what day? --- We decided to meet ou fJednesday.

Did you meet hiz on Wednesday? --— Wo.

That weut wrong? —-- I met him on Thursday.

That went #moug? —=-- I had difficulties hiteh hiking.

Ou that VYedaneaday when I was supposed to be at Kiagwilliams-
towi, T arrived at 3t. Matthews, so T coulda't go to Kiug-
williamstowu,

Now you say the teachiug position at Tembela Bautu was
eveu worse than that at Healdtown? -— Yes, as far as my class
was conceraed, (20

Tes, aud 2 = but not in the whole school? —-- Not the
whole achool.

In general the other pupils were satisfied? ——- Yes,
except those who were dolug a commercial course.

So the whole commercial departmeat shall I call it, was
not satinfied with the standard? --- Yes, we were sufferiug a
lot.

Aud students objected to that at the time? --- Yes, they
objected to that.

Acd I suppose the autherities did wot show much co- (30
operation? —--— They tried but they did uwot succeed.
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2151. V.M. Jack.
S0 there was quite a uufavourable atmosrhere? Commercial
derartment.
COURT: The feeling was unfavourable.

¥MR. MULLER CONTINUES: The feeliag. -—— Yes, there was a good

feeling between the students aud the teachers.

Althoughf the standard was guite low iu the commercial
subjects? -—-- Yes, they were trying, they even got us a
teacher from the Trainiung Schocl but it was late.

I understand that you were the per=ou who spoke to Andile
Ngaki, tryiug to interest him in SASM? -—- Yes, (10

You were also preseut wheu accused No. 1 iuterested
Ayanda lgeola, Bandile Khetelo. --- Yes, that is so.

Those two persons? ---— Those few.

Yes, were you also preseut wheu accused Fo. 1 spoke to
Vuyo Baleni? Cau't you remember? —-- I dou't remember clearly.

You knew Radio Iippa? -—— Yes, I kuew him.

Yas he in the same dormitory as you? -—- Yes.

Yesterday you said that at the first meeting the pro-
gramme on Radio Zambis could not have beeu a criticism agaiust
Kaiser Matanzima visiting the United FWations? ——- Yes. (20

mat is your reason for that? --- Yes, I remember students
at Tembela Bantu discussiug this.

Did you read auything of that in the uewspaper? While
you were at Tembela Bauntu? --- It is possible, but I doa't
remember clearly, but I had uot much iuterest in uewspapers.

You did wot have much iuterest? --- I remember studeats
there at the hostel laughiug at this.

Taughing at what? ~-- That Matanzimg had goue to UNO.

But I get the impression you did unot pay particular
notice to that? -—- 1 remember the iucideut, the laughing (30
at this.
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Were you iutereated iu affairs aud iucideuts coaceruiug
the African Contiuent? ——- Fe, I dida't have much iuterest.

Did you ever show iuterest or develop au iuterest iu
this? --- Yes, it developed.

Where? ——- At Healdtown.

fhen? —-- That is 1975 wheuw I was iao SASH.

When ia 19757 --- From April, May, Juue aud ouwards.

Fupile at Tembela Bautu were iuterested in Africau
affairs (iuterpreter and Mr. Muller speakiug simultaneously -
ingudible). --- Some were iuterested. (10

Aod they had some discussioas sbout that? --- Yes, they
used to discuss it.

It was in such a diecussion that you heard of Matanzima's
visit to Uanited Watioms I suppose? ——- Yes, because it was
takeu as a Joke.

Yes. Did you atteand, were you preseut in several dis-
cussions of this kiud? —-- I doau't remember cthers.

Dida't people ia your dormitory speak, discuss Africau
affairs? =-- Uthers used to discuss about it.

#hat was the SASH view about armed struggle? --- SASM's(20
views or members as liandividuals?

SASH's views? =-- Siuce the attitude of the executive
was the same as was those of SASM, they did uot wish that to
happen.

Did they have any formulated view ou armed struggle?
Apart from the fact that they did not wish it to happen? ---
Yes.

That was it? ——— It was that if the South Africau Goveru-
ment does not solve the problems of South Africa theu armed
struggle is iuevitable. (30

Wnat was regarded as a problem in South Africa? —--

/Separation...
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Separation and oppressiou.

Is that all? --— %hich I s%till remember.

That was SASM's view on military training? --- It was
seldom discussed aud it was uever stated what are the views.

It was Hhoy never discussed.

"hat was SASM's view oun people leaviug the country? ——-
It was magainst that.

Now was that a view mgaiust auy people leaviug the country?
--- Yes.

Not only Black people? ——- It was agaiust people who (10
were in SASM leasviug South Afriea.

Yo matter what the purpose? --- Yes,

Didn't it strike you as o0dd? --- No, it was not odd.

Wy do you say it was not 0dd? --- They had to have such

there are
a policy because.people who just

Was SASM in other words slso agaiust a person goiag to
study for a graduate or to further graduate studies at a
vaiversity abroad? -—- It was because people were needed iuside
to serve the community.

SASM didn't see fit to lose a person's coutribution to- (2C
wards the struggle for the three years it took to complete a
BE.Com.? -—- No, he didu't want to lose that.

And it didu't strike you as 0dd? --- o, it was uot odd.

Tveu if SASM was the orgacisatiou tryiug to promote a
love for education aud self-developmeut, self-betterment
(Mr. Muller and iaterpreter speakiug simultaceously - iuaudible)
—~— Yes, that was the work of SASM to better themselves aud
to develop themselves.

Was it ever, did you ever hear SASHM's views about who
the oppressed people were? --- Yes, (30

Who were regarded as the oppreased people? --- Oppressors

Jor...,
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the
orsoppressed?

Uppressed. ——- The oppressed are the Blacks.

Ouly the Blacks? ---= Jhen I am talkiug about Blacks I
meau Coloureds, Iundians aad Africaus.

Who were regarded ss the oppressors? --- U,pressors are
there are White oppressors aud Black oppressors.

Did you ever hear a SASK view that the Yhites are the
oppressors? -— No.

Dida't you read Exhibit 'C'? —-- Yes, I did read it.

Did you resd it carefully? --- I did read it. (10

Surely iu Txhibit 'C' the view iz held that 'hited people
are regarded as the oppressors? --- Exhibit 'C' as far as I
am conceried wheu you talk about Blacks you meau people who
are oppressed, that ie Coloureds, Iudiaus aud Africaus. Vheu
you talk about Whites as far as I am coucerued there is uo
persoa who is White because a White persou locks like the
shirt you are weariug.

COURT: \Why dou't you auswer the guestion? --- I say Exhibit
'C' gz far as I am coucerued whea you refer to fhites you

talk about somethiug of the Vhites, I would say oppressiou is (2
based coastitutionally ou dhites.

The yuestion wes in Exhibit 'C' the /hites are regarded
a8 oppressors. —--—- I didu't see that. I dou't remember
that.

‘ell why didu't you say s0? ~-- fell I did not understaud
the, what the... the object of the queatiou.

The questiou is quite straightforward. --- I fail to
uunderstand it.

WR. MULLER CONTIKUES: Are you really sayiug uow that you did
not see the views expressed ia Fxhibit 'C' that the Whites (30
are the oppressors? -— Well I did wot understaud it that

/haﬂj.CE.lly'- .
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to the rgcism.

Cm pege 2 there's a sort of preamble, iutroductory para-
graph with the words: "“We, tne Elack studeuta of South
Africa, believing that the Black Man cau wo louger allow
definitiocus that have beeu imposed oa him by arrogaut fThite
world couceruiug his beiung aud his destiay aud that the Black
studeat has a moral obligatiou to articulate the needs aud
aapiratious of the Black commuaity, hereby declare that.”

Do you see the words "arrogaut "hite world"?
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and that the Black students has a moral obligation to
articulate the needs and aspirations of the Black community
hereby declare that - do you see the word arrogant White world?
— Yes.

You saw it at Healdtown? — Yes, I saw.

‘On page 3 - (interrupted) — But — (he was about to say
something). When we talk about White , we always talk about the
assisting of the Whites. We don‘t forget the fact that there
are Blacks who are assisting,.

On page 3-? == Yes, I see. (10

There is a title "Black consciousness™. The second paragraph
starts with the following sentence: "Black consciousness says no
to wWhites, whether they be Liberal, Progs., Verligtes or
Verkramptes", Did you also read that? — Yes, I see it.

The last paragraph on that page, did you see this sdntence
I have just read to you at Healdtown as well? — Yes, I saw it.

The last paragraph, the first sentence: "There are people who
have decided to sell their souls to the cut throat White man by
trying to obstruct the struggle of the Black man". Did you also
see that? — Well, I don't unbrstand it. (20

Did you see that? -— It may happen that I saw it because
I did read this.

On page 4 the first paragraph, starting with the sentence:
"Indians, Africans and Coloureds should unite due to the common
oppression that they (I suppose it must be) experience at the
hands of these ruthless and brutal oppressors". Did you read that?
— As I have said that I read this pamphlet. I might have read
this.

You are not sure? — Because I did not analyse this pamphlet.

Are you sure that you read this sentence I just read to (30

you, or are you not sure? — I think I did read it.
J'ust/.-
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Just below that, same page: "Feople still want to see a
whole White army running them down before they can commit them-
selves"., — Yes, I see that, My Lord must understand that the
person who contributed this article is a bitter person, who is
bitter. Well, this man expressed what he wanted to say the way
he liked to express it.

But you do agree now that in this article at least the

written
Whites are viewed as the oppressors, although-by an embitteraed
man as you say? Do you agree to that? — My Lord, I domn't
think if the Whites were working alone would succeed on this (10
operation,

Will you please answer the question? —— That is why I say
there are Blacks and Whites on this operation,

The question was do you agree that at least in this article
there is a view expressed that the Whites are regarded as the
oppressors? — On this particular article?

Yes, — Yes, I see,

COURT ADJOURNS .

COURT RBSUMES:

(20
C_OURT: Mr. Kies, the Registrar informs me that it is possible
to get the services of an interpreter from Queenstown. He is
presently engaged on duty there and Mr, Hlati would have to go
up there to take over from him. I doubt from what the Registrar
tells me, I don't doubt that it would be possible to arrange
that until the weekend, to arrange to swop over. Do you wish
the Registrar to do that?

MR, KIES: My Lord, my Junior would like to say something on

this point.
COURT: Yes, certainly.
MR, SKBEYIYA: My Lowd, we had certain discussions with the

present interpreter before the Court started. I must say that
becau.se/..n
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because of something which I noted to him with which he agreed,

I found the interpretation today to be precise except the word
which I objected to, My Lord., Before we commit ourselves to
that point, I would suggest that we discuss it with my learned
Priend at lunch time and with the accused, My Lord.

COURT: Yes, the only difficulty that I have is that the
Registrar says that this cannot be arranged at very short notice.
He would like to get the arrangements in train as early as
possible today if they are to be made.

MR, SKWEYIYA: My Lord, we'll give word at lunch time, after (10
the lunch.

COURT: You can let me know at’ltmch time. I think you might
also bear in mind the question of how long the evidential side
of this case is still to run. We may have reached the stage

by tomorrow afternoon where there is only possibly one more
day's evidence,

MR, SKEWEYIYA: Yes, that is correct, My Lord.

COURT:  And vhere the Practicalities  of the situation may
be such that there is no point in making.. any way, I'11l leave
it to you. I would just like you to know that the arrangememt (20
has been made tentatively and if you would like the switch made,
it wi}l be done.

MR, MULLER (Contd.): Before the adjourrment I referred you

to page 4 of exhibit C. You mention that the article involved
on page 3 and 4 "type of Black consciousness" was to your view
one written by an embittered person. 1Is that so? — Yes.

Did I understand you to agree that in this". article, at
least it is clear that white people are regarded as oppressors.
Is that what you say? — Yes.

It was not correct when you replied to an earlier question (30
of mine, when you said that you did not find it to be the view

at/es
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at all that the vhites were regarded as oppressors?

COURT: "I did not see in exhibit C that the VWhites were
regarded as oppressors. I read it, but I &1 not analyse it."

MR, MULLER: I am indsbted to Your Lordship.

COURT: Any way, put your question. What is his answer?

- I took it this way that the oppressors are both Blacks and
whites.

MR. MULLER: But did you at Healdtowm see in the whole of exhibit
C that the view is expressedthat the Vhites are regarded as the
oppressors? — Yes, I studied this closely, this article now.(10

At Healdtown you did not see that? — No, I didn't notice.

There is a different article on page 5 of this exhibit,
antitled Christianity used to Oppress. — Yes, I see,

Accoxding to the second paragraph, first sentence this
article is an analysis of White Christians., Do you agree to that?
— Yes, I see White Christians.

And the article is about that? — Yes.

The second = the following paragraph, that is the third
paragraph of the article, the first sentence reads: "These Whites,
so-called Christians, are the worse oppressors"™? — Yes, I see(20
that sentence.

Do you agree that this sentence gives an indication that
Whites are regarded as oppressors?

COURT: Worse oppressors. — Yes, I see that.

MR, MULLER: The conclusion of this article on page 6, did you
read this page at Healdtown? —— Since I read all this, I think I
did read that.

Do you agree that the second paragraph on that page, that is
the last paragraph of the article in question, do you see that
there is mention of the White Oppressors? — The accused is (30

not with you.
Page/ee
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Pgge 6, the second paragraph at the top of the page, that
is the last paragraph of the article that started on the previous
page, the last paragraph of the article. — The last paragraph
Ffrom the top, the second paragraph?
Second paragraph from the top. The paragraph starts: "In

all we as Blacks must  take

Christianity if at all we
accept it to suit our situation", — Yes, I see that.

The following sentence: "If we claim to be followers of
Christ, let us be His example. Let us not tolerate injustice
and struggle for our liberation from the White oppressors"., -— (10
White oppressors' yoke,

Yes., — Yes, I see that,

Glearly that expresses the view that the Whites are regarded
as oppressors? -- I agree that the Whites are being assisted by™
the Blacks.

Did you ever - what was SASM's solugtion to the problem in
South Africa as you call it? —— We didn't have the solution.
Except to help the Blacks to uplift themselves, and work amongst
them.

But SASM's whole existence was based on this so-called (20
problem, That is the oppression as I understand you of the Black
people., Do vou agree? — Yas.

Was this topic discussed much at SASM meetings? — No.

Was this ever discussed? —— Not too much. SASM mostly was
concerned with students and students helping the community gene-—
rallye.

Were possible solutions to the problem discussed at meetings?
— It was said that an individual would see in the area in
which he Ffinds himself what he can do.

Is that all that was discussed? — How best he can (30
promote the struggle or struggles of the peovle.

Anyth ing/c -
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Anything else? - liothing else,

na

Didn't members make all sorts of suggestions as to how this
problem could be solved? — The members left this matter entirely
in the hands of that pewrson, the person in that area where he
is helping.

Didn't members at meetings make all sorts of suggestions
as to how this problen could be solved? — ilu, except that the
youthg should involve themselves amongst the community and help
them.

Didn't they ever discuss negotiations with the Govermment (10
as a poasible solution? —— We never touched such a topic because
we never reached - come up to that point,

Are you sure of that? — When we were discussing and Worryim:
ourselves with the people, w2 never reached that point,

Was exhibit C circulated amongst members? — Yes, it was
circulated.

Was the contents ever discussed? —— No, I don't remember.

If there was some explicit reference to this newsldter,
would you have noticed it? — If a person when making a speech
said I am quoting such and such a part, then I would ramember tha(n?.?

Was such a speech made? -~ I said I did not even analyse this,

On page €6 of exhibit C there are a series of quotations, —
Yes, I see the quotations.

The first quotation is the following acccrding to exhibit C:
"I would rather die fighting than be pushed off the pavement by
foreign races in my owm country"., — Yes, I see that.

Did you read that at Heaidtowm? — Yes, I might have read it.
Because I say I did read this pamplet.

pidn't you pay any particular notice to it? Tothis quotation
? = No. (30

What do you think, is its relevence in a newsletter? — That

has/.e
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has been a quotation vhich was brought by a certain question
when contributions were made to this pamplet and that quotation
the particular individual iiked.

Surely this would arouse your interest? —— I read this
pamplet right through; I did not analyse it.

This is clearly contradictory to what you say the general
trend of discussion was at SASM meetings at Healdtownm. — This
is a pamplet from Zwelitsha, originated from Zwelitsha, not Ffrom
Healdtown. That is what they discussed there at their meetings.
They know the way how they carried on there. It is not to (10
say that at Healdtown we were doing exactly what they were doing.

This clearly dida't fit in with the idea you had formed
of SASMY — Yes, it is not in form.with it.

Did you read that quotation on page 6 on the freedom train?
- Yes, I might have read it.

What did you think of it? — I wouldn't say I had thought
something about it because I don't remember analying this.

What do you understand by it now? —— There is nothing I
gather from it.

what does fraedom train mean? — Freedom train? (20

Yes. — Train of freedom,.

Have you heard that term before? -— I heard it for the First
time in Court.

Who accompanied you to Zwelitsha when you attended this
conference? — I went there alone.

By that time there was no executive elected for Healdtowm?
— N0

Were you satisfied that questions on your behalf put by
counsel when witnesses were creoss—examined, that your Vrsion was
correctly reflected by the questions? — Yes, I am satisfied with
the advocate.

what/..
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Wwhat gives me this difficulty is on page 206 (that is
Volume 2, My Lord). The question was asked to Zandile Mgaki,
the question is:

"You remember that on the 10th of May, there was a SASM

Regional Conference at King Williamstown to which some of

your delegates went, some of your executives®,

The answer was: "I camot remember that". The following question:
"Accused 1, 2, 3, 4 say the 10th of May there was this
Regional Conference and there they reported back to a later
meeting, they wers told the gemeral procedure in rumning (10
a meeting and they were told maay things about SASM policies
and one of thethings was that they had to have prayers"”,

and then the witness said he didn't remember such an indident,

On page 216 there isagain reference to more than one person who

went to King williamstowm, page 216 line 22, My Lord:

"Because then there was this EEgional Conference at King

and delegates came back and they said this is how we are

to conduct our meetings, and there was a prayer at the

meetings after that."

Vhere did such a question come from? — May be it was a slip of (20

the tongue, I don't know.

You say you were satisfied that the version was correctly
put by counsel.— Yes, I was satisfied the way the advocates
conducted the matter.

Referring to this particular witness' cross-examination? —
I did not notice such a mistake,

You said in your evidence that accused no.1 at one of the™
Ffirst meetings, I think it was THE first meeting, encouraged the
people present to listen to the Voice of Amexica, the B.B.C. and
Radio Zambia? —— Yes. (30

Is that correct? — Yes, that is correct.

pid/..
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Did you regularly listen to the Voice of America or
the B.B.C? — Not always; at times.

What programmes did you listen to on the Voice of America?
— I listened to numerous broadcasted from Washington.

What programmes did you listen to on the B.B.C? — I listened
to no programme to the B.,B.C.

In Your evidence yesterday you said — or in evidence you said
that at theilggl&ng the reception from Radio Zambia was quite bad?
-— Yes.

Eventually it was switched over to Radio Swazi, is that (10
correct? — Yes.

Are you quite sure of this time? Wvhen it was switched over
to Radio Swazi. — When the reception became bad, it was switched
from Radio Zambia to Radio Lusaka.

what time? — It was after seven; I don't remember clearly
the time.

You said 7:30 yesterday? — 7:30, it is after seven o'clock,
I don't remember it clearly.

Could it have been after 8 o'clock? — Ho.

difficulty

You see I have this diffwity with the question to Zandile(20
Hgaki reflected on page 215, My Lord. Round about line 23/24.
This series of questions with reference to the second meeting:

"0n that Saturday night didn't it go on until about 8:30,

musgic and news"?

The answer is: "I do not quite mmember", Then the following
question: "Accused nos. 1, 2 and 4 say that at about 8:30 he
turned to Radio Swazi and there was music and all the members
started to twist."

Now do you have idea why whis was put to Zandile Mgaki? —
81307 (30

Half past 8.

COURT/« v+
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COURT:  About 8:30. — Radio Zimbia closed at 8 o'clock. I
don't remember it continuing from 7 to 8; it stopped.

Do you understand the import of counsel's question to you?
WRat counsel is saying to you in effect is that your evidence
differs on this point from what your comnsel indicated your
evidence would be., He has cited two examplss. The one was whers
you say you were the sole delegate to the meeting at Zwelitsha,
Wheresas counsel indicated when cross—examining Mgaki that there
had been more than one delegate and that they were members of
the executive of Healdtown. You say that you think was a (10)
slip of the tongue and you did not notice it. Now counsel has
put a second instance to you, that is that cowfel indicated, your
counsel indicated that you were going to say in the witness box
that on the night that you had that bad reception from Radio
Lusaka, at about 8:30 you turned to Radio Swazi, and there was
music and you all started to twist. That you say now in the
witness box that it was not after 8 o'clock., Counsel wants
you to comment on that, to say why it is that there are these
differences. What do you say? — I don't know. May be I am
making a mistake or I am making a mistake now. (20
MR, MULLER (Contd.): Any way, as I understand your evidence,
there was a speech by Tusc Euwana in the dining hall where he
made unfavourable remarke towards SASM, or his remarks were
regarded as being unfavourable to SasM? There was a meeting
held that same night, is that correct? — Yes,

You attended this meeting? -— Yes, I attended it.

Didyou speak about Tuso Kuwana's speech? — I don't remenber
speaking thera.

And then after that meeting i the week there was also
another meeting? — Yes. (30)

In vhich reference was made to this speech of Tuso Kuwana?

— Yes/as
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- Yes, that is correct.

Is that the meeting in the zinc hut? — Yes.

You also spoke at that meeting? — Yes.

You were one of the speakers. — Yes.

Did you regard Tuso Xuwana's speech as a threat to SASM? —
Yes, it appeared to ba a threat to SASM.

What did you say in your speech? =— I told the members that
gentlemen, we should wnite and try to unite here in school. I was
referring to the divisions in regions and it appeared that Tuso
was adding to this. (10

S0 you did not speak on the unity of SASM as such? -~ And
students in general.

But what did you speak now on? On unity in SASM and unity
amongst school children as a whole, or did you only speak about
wnity amongst students broadly speaking? — I was talking,
referring to the unity of the students as a whole.

When you and accused no.l1 left Healdtown and you met each
other in King wWilliamstoym, did you speak to any people there? —
I only greeted accused nos, 3 and 4, Thereafter ve boarded the
bus and started the journey. (=20

Personally you did not go to see any people together with
accused nose. 1, 3 and 47 — loe

At Durban or in Durban you met this Mzimlulu Tabaza.

COURT: Mtlabati, (That is correct, My Lord).
MR, MULLER: In other words, Mzimkulu. — Yes, that is correct,

And you stayed with him For some time? — Yes.

Was Pantsi also vesiding at that same place? — That is
corract.

Then you moved to another address? — Yes. (
30
You also mention a certain Kutswana, I think, in this regard?
— Yes, I mentiondd him.
What/..
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What did he have to do with this change of address? — HNo,
he did nothing.

You met the Mabandlas there at your new address? — Yes,

vhat had happened to them? — What I know of them is that
they went to Tsola.

Where is Tsola? -— In the Transkei, that is Mabandla, the
man's home,

What was Tembani Pantsi's attitude about lewing the country
? — He wanted to lcave.

For what purpose? -—— To go out for education, (10

Higher education, graduate education or what kind of educa-
tion? — He was going to complete his matric and then go on to
a degree.

Why didn't - hadn't he completed his matric yet? — He had
not yet completed his matric.

What was his attitude towards you and accused no.1's plans
of leaving the country? — Otherwise he didn't show any interest,
except that he introduced me to Kingdom Putyana who were
conversing about education,

Do you know whether the Mabandlasled any children? —— (20
They had one child.

Did this child leave together with them, or did the child
stay behind? — They left with the child.

When you were FPirst confronted or visited by the police,
what did you think? what did you think why did they come to you?
— I thought that well, they were interested to know who vwere
staying there with the Mabandlas.

What did you think when they visited you on the 16th of
October? -~ They said they wanted to ask us about the Habandlas
and vhat ﬂtﬂ Save

The question was what did you think when they came to you the

second/. .
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second time? — It was because the Mabandlas were not there,
and we were occupying their place.

Were you still in bed? — Ho, it was in the morning, I was
not in bed.

Where was Tembani Pantsi when they entered the house? — I
was sitting with him in the house.

Where was accused no.,1? — He was in the bathroom.

To whatextent were you dressed whilst you were sitting there?
— I was wearing short pants and a shirt,

Pantsi? = I don't remember clarly what Pantsi had on., (10

Then you say that you were assaulted after the 16th of
October at the Security Police offices. — On the 16th?

On the 16th. — Yes,

And on the 17th as well? — In the morning on the 17th at
about 11.

Were you assaulted at any time after the 17th? — lio.

Were you ever told for what reason you were assaulted? —
They were asking me questions at that time, When I replidd, they
told me that I was lying.

But whatlmtmknovhmyouiswhetheryoumassmt(:ezg
because of the information you gave about the Mabandlas, or were
you assaulted about the information you gave about your owm
presence and activities? And your replies to questions you
gave in that regard.— I was assaulted for the rucksack; I was
then assaulted being asked where are the Mabandlas. I was assault-
ed and asked for what purpose did I come to Durban.

what did the Security Police do vhen they came to you on
the 16th? Did they just get in, told you to get dressed and
took you out, or vhat did they do? — They knocked the same time
they came in, and they produced their idemtity cards, and (30)
then they told us to get dressed and they asked us to accompany

then/..
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them to the police station. They said they would take us back.

What did they do while you were getting dressed? —— One
of them asked where is Sotomela. Then Sotomela then came in
through the door. Then they told him also to get dressed. They
then said we should come along to the charge office,

Did accused no. 1 enter the moment they asked where he is?
— Just after they had asked.

In other words, almost immediately? —— Almost immediately
after asking.

(10

Less than a minute? — Well, I camnot say, but it was almost
a coincidence,

You wouldn't call it a few minutes? — It was just a short
time.

Would you say a2 few minutes, or not that kind of time? — Yes.

what? — Just after they had,asked, then he came in.

Can I put it to you this way, do you wish to say, or are
you saying that they asked this question and almost before you
had time to reply, accused no.1 entered? Is that more or less
the picture you want to present? — Yes.

I have this difficulty with a question on page 885 (it is (20
volume 9, My Lord), where it is put by counsel that.. referring
to you, he says: "Quite a fewv minutes later accused no.1 came
along", Where did cownsel get this idea? "Quite a few mimutes™
having elppsed before he entered?—— It was quite a few minutes
after the police had entered the house, or quite a Few minutes
after they had asked about Sotomela?

Didnft they immediately ask you? Where is accused no,1,
we are from the Security Police? And they asked you vhere Sotomela
Ndukwana was?
— — No, they first identified themselves, showing
us their identification cards and they told us they were from the
Security Police.

Then they asked you where is accused no,17 — Then they told

us/ee
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us to get dressed, Then they askad vhere is Sotomela.

That took a Ffew minutes? - Yes, a few minutes,

Quite a few mimmtes? — A FPew minutes,

Did you on the 20th of October when you were taken back
to the house, you say you wemt in alone? — Yes.

I mean accompanied by police only? — Yes.

Yhen yon entered your roon, what did the police do? —
Warrant OfFficer van Dyk collected the file; that was after he
had told me to collect my clothes and I was putting them in my bage

Did he say anything about the file? — Wo, at that time (10
he said nothing, he omllected than and he paged through them.

They had no comment? —— No, he said nothing.

Did he speak to you at all in the room? — No, he did not
speak.

Did any other member of the Security Police speak to you
vhile you were in the room? —— Warrant Officer van Dyk told me
to collect my things and after I had finished collecting them, he
then said I must go to the car. I was then called by the Bantu
sergeant, He said nothing about the questiomaire.

pid any other member of the Security Police speak to you (20
while you were in the room? — No, I don't remember,

Did anyone speak to you while you were walking back towards
the car, anyone of the police? — It could have happaned, but I
don't remember,

Comxd thare have been some sort of conversation? — lo, not
a conversation.

pid you ever complain to a Magistrate vho visited you vhile
you were detained about this assault on you? — HNo.

Was there in fact such an assamlt? — Yes.

Yhy didn't you complain? — I was ordered to sit on an (30
imaginary chair; I was physically tired and there were no marks

which/..
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which could have been seen by somebody else.
COURT: He say that he was placed under a strain, but there
were no physical marks on him? — Strain, I was physically made
to be tired.

Yes, I understand him, What he is saying is that they
subjected him to treatment which made him tired, which made
him exhausted but didn't leave auy marks on his body? — Yes,

And that is why he didn't report to the lMagistrate? — Yes,
that is so.
MR, MULLER: Were you hit or kicked? — I was hit on my stomach(10
by Warrant Officer van Dyk.

Why didn't you complain about this? — No, I was not swollen,
no marks to indicate that I had been assauited,

But that still remained an assaulit on you. — Yes. Well,
I thought that thera should be visible evidence to show that
you had been assaulted,

Weren't you asked whether you had anmy complaint by the
Magistrate? — I was asked.

Did you have any complaint in fact? — When I saw the
Magistrate, I had no complaint. (a0

Wou mentioned yesterday that you fell off the imaginary chair.
Wat 410 you dem by Gist? = T wan Squatting dows then Tee you
sit as if in the air.
COURT, Can he demonstrate so that I can see? — I was ordered
to sit in that position with my hands raised,

You say it was from that position that you fell downm? - Yes,
MRo, MULLER: How long were you forced to ramain in that position
? — They told me to do this.’' In the beginning I stayed in that
position for some time, Then it was too much for me, then I
fell off and they said I must get up and then they said I must sit
in that position againe.

How/ e
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How long did you sit in that position“interruptedly? For
the first time. Were you forced to do so for an hour or half
an hour before you collapsed? — I stayed in that position for
some minutes.

About 10 minutes would vou say? —— Lesg than that.

Because Warrant Officer van Dyk and also Saygeant Mshlongo
say that you were not assaulted,
COURT: They say that you were not assaulted or ill treated. ==
I was assauvlted by Warrant Officer wvan Dyk himself; he started
the assault on me. (20
MR, MULLER: You had this complaint of being assaulted by
Warrant Officer van Dyk and also, you had also this complaint
of having to sit on an imaginary chair. —— That is correct.

Did you have any other complaint? I am not »afring now
to the Magistrate!s visit or so on, I am just asking you what
did you think in what way were you ill treated? — And hunger,
starvation. Because in the morming we left befors eating. Apart
from that they refused to allow me to go to the toilet.

Any other complaint? — They were asking me questions in-
cessantly and they requirad me to speak all the time and not stopgao

Anything else? — At night they did not allow me to sleep.
They said if I wanted to sleep I should bend my head over the
table.

Who said so? — It was another sergeant.ees/
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«oly head over the table. It was amnother sergeant. Even then I
was told that I couldn't slesp until I give them what they wauted.

Anything else? —— I don't remember anything further,

You dida't mention the amssault by Lieutenznt Taylor? —— He
is the nan who instructed me to sit on an imaginary chair.

Didn't you say yesterday that he physically asssulted you a3
well? == No, I s2id I was hit by "errant Officer vea Dyk.

May I ask you something abeut this menner of greeting that
you testified mbout yesterday. "hat is meant by using = word like
"amandla" when rzising one's right hand clenched fist, that ies (10
pover. Vhat ie me=zat by that? —— That is when a person expresses
his joy =nd unity.

Unity with what? —- In that perticulsr occasion, what is
haprening st that perticuler time., Or to show tlet he is agreeing
with something.

Now why the word "power" or "amandla"? -— To put in some
fire in what you are doing.

And this reply tc thet, "ngawetu"? —— If you agree that we
are going to do thet thing.

‘het thing? — To agree that you are going to do what was(20
actuslly taking place at that time,

When in Court, especislly during the first few days of trial,
when you entered Court, did you use thet salute as well? == Yes
I once did it.

Now what did you want to demonstrate by that? ——- If is a
sign of unity.

#ith what? —=- Because I do aot know what I am arrested for.
I am expressing unity within myself.

Did the other accuased also give this sign in Court? ——- Yes
they did so.

COURT: Whea you say "in Court" Mr, Muller do you mean withing the
/ precincts ...
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precincts of the courtroom?
MR, MULLER: In the courtrocm but before the Court wes in session,
7""lerd, 1I'm not referring to anything heppening «hile the Court
was in sescion. Do you agree with thet? — Yes, I understand.

There has been evidence in this triasl that while prayers
were conducted, membérs also put up thelr cleached right hand fists
in the air, while praying. "as that done? —— HNos It mipght have
been done afffer I Lad left,

In your time never? —— No, it was never done.

Do you meen to say that this form of greeting "Amandla" a:(l%o
"ligawetu" was guite = common form of greeting? ——— Yes. Others
they just evea sey "amandla" and then they stop there.

But I'm speciffieally referring to "amandla"? ——— Yes, that
is =0.

People even oubtside SASM used it? ——- Yes.

Regularly? —— Yes, they did that when they come to where

others are. There at Temba Lebantu it is the fashion now, we greet
sach other like that.

Do you mean to say at Temba Labantu it was such s vart of
everyday life life saying "hello" to someone? — Yes, th:t is (20
correct,

Did the pupils at Temba Labanta give this form of greeting
in front of the prineiple? ——— Yes, they greeted,

Saying "Amandlas" ? —— Becaouse there was nothing wrong with
it,.

Did they do so in front of the principle, ssying "amandla"
and the reply was given "Ngawetu' ? — [o% specifically that I
saw them doing thet in front of the principle but generally they
did do that.

You also gave evidence sbout a meeting where it was ssid
that you were teaching the members songs. You denied that yesterday.

A
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I think that wes with reference to Sinxo's evidence? ==- I deaied
at the time on whieh ha slleged that I did this.

But did you a2t times try to teach people songs? -—— Hot thzt
1 was teaching them songs. It might have happened that I was
singing together with them and I corrected ceftuin mistakes which
they nmade.

At meetings? —— e umed to =ing thess favourite songs
outzide =nd even =t meetings.

Becnuse yestarday yoa said =t the time you did not lmow any
songss That was your first cnewer? —- Yes, that is what I said.(10

"hat did you mean by that? —— As the time went on I leant
some songs from thes radio.

het kind of =ongs? =—— PFreedon songs.

hat are they =bout? -— About freedom.

Alse about how te zchieve freedom? -——- llce to achieve free—
dom?

Are these songs slso ebout how to aschieve freedom? —— lio,
I wouldn't sy =0.

Just freedom as such? —— Yas,

Not giving any message in perticular? ——— I wouldan't say (20
there is a certain message, 1'd =sy just freedom songs.

A Temba Lebantu did you ltnovw of the existance of SAIU? ——-
Yes.

It was an offieislly recognised orguanisation then? ——— Tes.

How many nembers did it have? =-— I do ncot lnow,

You vere act s member? — ic.

“hy wasa't SATH publieally orgonised at Healdtown?  hy wnas
it secrst there? —-—— ‘g fesred the Sons of Africa.

Do you have the same reﬁson that Accused Ho.1l gave in Court?
- Ve,

Is there enything that you went to add to that? —— I doa't

/ think ...
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think he left out something.

Beczuse the State witnesses say that they think the SAIM
meetings were kept cecret because of the things said there by
Accused Noyl, yourself end the other accused? ——— There was nothing
to be kept secret about. Bxecept that we did not want to clash
4ith the authorities beczuse of the tenasion which was there at
schools

And they also say that the ecastitution was a mere sham, =
mere mask behind which these activitiec of encouraging people to

leave the country for military training were carried out? —— Yeos
I heard about that. i

Isn't that the truth? —— It was not the truth =t all,

RE-SXAMIWATION BY MR. KIES:

Do you by any chance know how many years a medieal course
takes gt its or Cape Town University as agrinst the anumber of
years tsken at Wentworth, whether they are the szme? =-- 1 have ao
knowledge of that.

XH. KIES ADDRESSHS COURT: Ii'lord I have received s telex from the

hospitzl at Frere but I hope to have the prover certificate to=-
morrow and I'll discuss it with my Learned Priend and either se'll
hand it in by arrsngement or I'll have to cell the dector, Dr. i
Michael Gordon Heath, But I'v: merely got a telex, I doa't think
in thig form it is of much use to the Court.
QOURT: Yes well I'1ll leave that to Couasel to decide ihat is
admizsible aad whot is not. Aad if you can't sgree then no doubt
you will eall evideace if you consider it necessary.
lLRe KIES: As your Lordship pleases.
BY TLE CQURT$

When you left healdtown, did you have sny money? ——— Yes, 1
had money but not much,

How much did you have? —- About R12 or so.

/ ﬂ'ha.n‘.-o
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hen you got to Durban ho. much money did you have? ———
About H4.

Wihen did you start working in Durban? ——- Ia Auguct.

What did you live on in the meantime? — Unmgimkolu wes
catering for us, getting focd from him,

And how did you expect to be able to leave the country?
-—— 1 expectec that = passport would be arrznged znd then when such
things had been arranged thea vwe vould be able to leave,

Why could you not arrange those things from Healdiown? ——
I didn't want to discuss these things wvith somebody in Healdiowa.
I didn't think that there would be =nybtedy .he sould know someﬂiig
gbout it.

S0 your hépes really centrod on Unzimkala? ——— Yes,

He was going to arrange everything? —— Yes I expected him
to do =0.
But he discourag=d you? —— Yeg,

Vihy did you not come back? ——— He discour=zged we and then he
showed me alternatives.

Once you had decided on the alternatives, why did you net tell
your parents? ——— I wanted first to make aprlications. "hea I get
things like mcceptance, then 1 would tell them and show them so K40
that they shouldn't be worried.

Didn't you think they would be worried if you just wvanished
ag you have? —— I had the hope that things would come right soon.

Dida't you think they would be worried? ——- I did think that.

Wkat made you not do anytring about it? = I thought of
mzking them happy «ith something in hand,

WWhen the police came to arrest you what was in those haver—
sacks? —=-— There was nothing. .

Where vere the questionnaires? ——— They viere lying on the

cupbosrd and the others were secattered. Some were on the tsble,
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not necessarily =211 on the cupbosrd.

NO FURTHER NUBSTIONS.

COURT ADJCURNS - QCURT RESUMES,

IiR, KIBS ADDRESSES COURT: Hy Lord in connection with the mstter

Your Lordship raised earlier in connection with the interpreter,

we have tsken instructions from the sccuced and they want to say
=aé I put it as respectfully as I can in the circumstances, thet
they are very hzppy with the interpretation today =nd they would
be very happy if Mr. Hleti remains with us. There is neo necesaity
for = change. (10
CCURT s Right Mr. Kies, thank you. I'm very pleased to henr thot
because I have subsesueatly been told thet the "ueenstown intsroret-
ar has flu and wouldn't be =svailable in any event until aboud
Tuesday or Wednesday of next week. I'm happy that thinge have
waorked ss they have,

1R, KIS CALLS ACCUSED NCO.3:
PHUMELELE ST ANFORD SIZANI, siorn states:
EXANIKATION BY KR, KIES:
You are Phumelele Stanford Sizmani and Accused lic.3 in this

cnge? ——— Yes. (20
And your home is at? --- Alexandria.
Do you stay there with your narents? ——— Yes.
Vhat ie your fether's work? — He is an ordinasry labourer.
And your mobther? =—- And my mother as well.
Your date of birth i8? = 2nd WMarch, 1954.
When were you arrected? -—— I was arrested on the Tth
Jaauary this year,
At which place? === At Alexandria.
At the police station? —— Thaey came to feteh me from my

/ homa ...
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home.

At your house, NLow have you been detained since then? ——
Yes.

Where? ——— At first in Alexandria. Secoadly in Grzhsmstovn,
Thirdly in Hast London, The last, I was then transferrcd to Groheme—
towm.

Ad at these various places have yow been in a cell with
other people? —— lics.

Always on your ovA7 —-—— Yes,

Last year you vers at Healdtown High? ——— Yeg. (1c

In Standard 97 -— Yes.

liow meny other children sre there in the fomily? == Ve
are 9 in all,

How many younger than you? ——— Seven.

50 couwld your pareats afford to pay for you at Healdiown?
=== lio, they vere unable to.

S50 how were you maintzined there finpncially? =—=- I was
helped by lirs. Gardaoer and at times I used to do part=time Jjoba.

Vho is krs. Gardner? —— A certain lady in Alexandria.

And what subjects were you doing? —— Afriks=ans, Bnglish, (20
Xhoxa, Physical Science, limthematics, Gecgraphy.

And did you belong to any organisations, sociesties or clubs
there? ——- Yes,

"hich are these? —-- SASM, SCM, Wafia, Physiogreg and YHG.

That is Young Leas Guild? ——— Yes.

Did you hold any official position in the 3CM ? —- Yes,

What was that? -—— Additionsl member to the executive.

And in the Guild? ==- I was an ordinary membar,

And what educatiosnzl esmbitions did you have at that time?
-— 1 wanted to be a Civil Bngineer.

Any idea ss to where you would be doing thig? —=- I wanted

V40 T TS
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te me to Wits,

Now did you stey =t Hesldtown as a scholar for the whole of
lagt year? —— loe

When did you lenve? ——— On the 1T7th Cctober.

“hy, at thet time? —— e vere expelled.

You eay "we" wera expelled? —— A1l the boys were expelled.

The entire +4.7 —-~ Yes,

For what reason? ——- a protested against the repgulstions
vhich were made against us. When we wanted to get ressons for those
regulations, we were net given., Instead we were =11 expelled. And
other students were expelled for neo reason snd shen we asked for(lc
reascns, we were not given. e were not given reasons why they
were expelled.

“het were these regulstions thot you referred to? — At
firet it was in connection with the uniform. The otler peasoas vere
in connection with the students who were just expelled and when we
nsked for the resz-ons, e were told thet those were the resulestions
ceming from Mr. Sebe.

Yho ie that geatleman? —- Then he was 2 mpoaed Chief
linister of the Ciskedi, (20

After you iere expelled did you try to get back to Healdbown?
—— Vg,

And what was the result? —— /o were told to re-apply. I
wrote a letter and I received no reply to it. I then went nerson=-
ally. I weas not accepted.

And did you do snything else abeut trying to met back to
Héaldtom? =-—= I was not admitted. I then weat to other schools.

But before you went to other achools, did you try to get
anybody else interested in the guection of your getting back to
Healdtovwn? —— Before I went to Healdtown to re-spply, I told lrs.
Gardner about this, She told me that she would phone to that place,

/10 eus
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to the Principle. I was not told vhat reply she received.

You were going on to say that you tried elsewhere? ——— Yoo

Yhere was that? ——- Kwazakele High School. There I wae told
to do Standard 9 afresh, since Form S of the school, the aumbers
were full. 3So I couldn't do Form 4 there.

Did you lnow any of the accused last year? ——— Yes.

Which ones? — loss 1, 2, 4 and 5.

"ho interested you in SASM ? —- I was told by Deason
Nkewu and he sent me to Accused lio.l.

iWhen was that? ——— It was st the beginaing of Anril. (10

Had you heerd of this orgsnisation before? ——- lio.

And Accused No.l, what did he tell you about SAGM thet made
you decide to join? ——— He explained the aims azad objeects of it.

Saying what? —— At first he told me that SASH i=s an organis-
ation of school children and it promotes love for education mnd it
promotes that the school children should be zn asset to the comunity
and other aims,

Did he say anything about neople leaving the couniry to
underge traiaing in the use of arms? — No, he didn't say that.

When did you attead your first meeting? —— COn the 18th (20
April last year.

fihere was this held? ——- Oa the stoep of a primary school
at Healdtown.

Is that the meeting that Accused Nos, 1 and 2 have testified
about? —=—— Yes.

Ho.l said he presided at thst meeting. Is thet correct? —
Yes, that is so,.

Did you speask at this meeting? ——- Yes.

vhet did you pay? «~—— I.told them that I am gled to be =mong-
ot them and I liked the orgenisation., I thea eat dovwa.

Can you remenber the other people who were there? ——— I did

VAR >
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not knew them then., I lmow them now,

Could you mive us the nomes of those you remember? —— It

sc mysslf, Accused No.l, Accused No.2, Accused No.4, Pandile

ligekl, Ayendes lNgcola, Nixula, Ketelo, Sinxo and cthers,

Did any of the peonle present apart from No.l speak ot this
maeting? —— Yes,.

“het did they say? —- I would say mere or less they all
excressed thelr hapninese to be there st thet time.

You have heard 2 general account of that meeting by Accused
llos. land 2 = Yos, (10

Have you any commant on whet they say hapreaed thare? -
Yes, I confirm that it was so.

"hen was your next meeting? —— The next day.

The Szturday? e-— Yes,

fhera? =—— (On the same place.

Do you remember the neople preszent on thet occasion? — I
think it was the seme persone who were there previously.

Can you remember i1f there were =ny new onesg? =— 0.

"No™ thers weren't any new ones or "No" you can't remember?
-=— I saw no new pPersons, (20

Do you remember who snoke? ——- Yeg,

Tho? -— It was Accused lcl.l.

That did he say this $ime? —=— He repeuted what he sald the
previous day and Ye =dded Black Consciouaness.

Can you remember hat he seid avout it? —= He explained what
Bleck Consciousness is, saying it is a philosophy of the onpressed
neople. There was a nuestion posed, ""ho are the oprressed pecple?”.
I'e then explained thet they nre the Coloureds, Indiana and Africens,
He then exnlalned that 2 person uplift his dignity =nd not be
eghemed of his colour ond other similar things.

Had you heard of the concept of Black Consciousness before

/ that ...
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that night? ——- Yas,.

Had you read anything sbout it? ——- Yes.

So you did know aomething of what he was tallking about?
—-—— Yes,

And after he had spoken? ——— (uestions were asked again and
$here was a discussion, Thereafter the meeting was closed.

How? — He said we can novw go back to the dormatorias.

Now before he started addressing this meeting as you have
told us, did anything havpen? WVas there anything on the angenda?
-—— V@ were listening Y0 =2 radio. (10

Programwie? ——— I doa't remember it.

Anything slse? =— Ve listened to music.

You just sat there quietly listening to some music? — HNo,
we vere not sitting dom, some were sitting down, some vwere standing
and others were jiving.

And then the nmusic lster storped? —— Yas,.

Md was it after that that No.l spoke? —— Yes.

At either of the two meetings you have told us zbout was
there asay talk at zll of peopls leaving the country for treining in
rME? =—— 0. (20

On the readio progrzmme or programmes at either of these
meeings, do you remember anyone saying aaything about oppressioa in
South Africa? ——- Yes.

Do you remember what they said? In geaeral terms? = I
heard them talking sbout oprressed azand onyressors.

Did you hear aaything pertivularly about blacks being oppress—
ed by whites? =—— 0.

At sabsequent, later, SASM meetings did they vlay the radio
as well, the transistor? —— Yes, DThey were played at times.

Any particualsr progromne? —-—— Do you mean on a certaia dsy?

Yes, what-was there = special vrogramme thst people wers

/ interesied ...
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interested in at the meetings? ~—- Vhat vas most listened to uas
the External Services through Redio Zambim.

And was it on this perticuwlar programme that you heard
people discussing oppreseion in South Africa? ——— Yes.

So in the course of last year you listened to more than
one Hadio Zambis programme, I teke it? —— Yes.

Did you on any occasion hear them spezking of armed struggle
in South Africa? —— Yobs.

Vihet did they say? =—= They used to say if the Government
of this country does not solve the problem of this country, armed
struggle would be inevitsble. an

Did you hear thies onee or oftmer? ——— liore thaa once.

Did yoa sver hear any programue calling for people to come
north for training as freedom fighters? — lo.

COURT: For training as freedom fighters? ——— 0.

liR. KI1ESs 0n thies specisl programme, I take it was that Zambia,
did they ever say what sort of South Africa they wanted to see or
hoped to scef ——- Yem.

It has been said in evidence here thet you were elected
vice=president? —— Yes, (20

iihen was that? -—— It was in Hay.

Were any other officisls elected 2t thet same meeting? ——
Yase

You heard Accused Nos. 1 and 2 giving s lbst of the officisals
in different positions.s What do you say? == They spoke the truth.

Now did you remain vice-president for the whole of the year?
— 0

"hat happened? —- In August I was elected President in place
of Accused Hoel.

What had happensd to him? —— He had left lealdtowm,.

liow before the and of the first sessionsd, were there maay

/ meetings ...
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meatings of SASM ? —- They were held at the average of tvwo a
neaks

And at any of these meetings did people take decisions on
questia:s of poliecy by veting oa them, passing resolutions? —
No, ?f?m:.erstmd the question.

On nuestions of policy as to vihers SASM stends on this
question or that question, did you have a situation where perhaps
on n subject like the liberals in South Africa whether ome can trust
them or not, did you decide such nuestions by resolution or was
there just a geaeral discussion without n cenelusion? “hat goneral
form did your meetings take? —— Ve never had zay resolutions e
most of time on such mattefa.

In the first session, were there any decisions about doing
aaything? Did you decide to do amaything sbout the mors practical
aspects of SASK's policy? —— Yoo,

What sort of things did you decide? =——-= We layed dowa the
regulations which should be followed by the members.

Did you do anything sbout pecple doing any practicel work
of sny sort, study, investigetion, work in the field, anything like

that? -— Yes, (20
what did you do in thet regard? — "e formed a sub-committes.
Jiore or less when did that hsppen? —- That was formed before

we went home in June.

Was No.l still at Healdtown then? —— No.

What sort of sob=committee did you form? —- The first one
was a disciplinary committee. the second were the committees to
make investigations in connection with black theology fund raising,
education msnd others.

vhy would they choose & subject like blaclk theology? ™as it
something that had beea discussed? —— Yes.

Ad were you approiated on any of these sub—committees? —

]

/ Yes ¢



— 7187 = PeSe Gizand,
Yes.

Which ane? =~— Black theology.

And whet were you sunposed to do? =—— I wzzm supposed to go
and investisate what it is and what we can do sbout it =nd vhether
we can use it,

Did you ever invectipgste? — I did make investigstions
although I dida't get something taangible.

Did these committees have to report back? —-— Yos,

And did they? Did your committee report back? —— lio.

The one on fund raising, did that report back? —-- lo. (10

The one on education? —— No.

7ho wae on the one on educstion? ——- I don't remember clearly.

Now in the second half of the year cculd you tell us some of
the things that were discussed, some of the subjeets, topics, &t
various meetings? The topies of general interest? ——— i@ once
discussed things like sport; things like mligzmanan there at
school, feedin;; scheme and other things gencrally smong the people.

Now what was the position in regsrd to prayers =t SASM
meetings? ——— We used to =sy nrayers.

From the beglaning? —-— Ko, we were told that we should f;;y.

Who told you thig? ——= It wae when accused lo.2 came basck
from the conferance and he told us about things which we did not
lknow znd things that we should do.

Ves there zny specisl person who always did the praying or
how did you arrange thie? ——— There was no speciasl persoa for
saying the prayers. Aaybody could say prayerss

And were there sny epecial instructions st =sll as %o how
you had to pray, whet you had to do%? ——— N0O.

Now in SASH meetings did you hear telk of Fhase 1 and Phase 2%
== Yes.

Which half of the year more particularly? =—— The sscond half,

/ Did ..
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Did you yourself ever speak of phases? ——— [i0a

There is one niece of evidence that you spoke of standards.
That do you say to that? «— That is correct.

What did youa say, how nany standards were there? —- Two.

Stendards? == Standard 1 and 2.

What did you mean by thet? ——— I meant thet a2 person should
be eware as possible about the situstion in South Africa. Phase =
Standard 2 was involve himself practieelly amongst the pesople =2nd
help.

Help to do what? ——= In orgenised sirugcles of people. Aad
Standard 2, vneople should invelve themselves practiecally amongs‘l:{lo
the people in their oroblems, that it is in the organised strusgles
of the people.

What 4id you mean by that? =——— GSince the constitution told
us that if there was for example a school which wegs boing renovsted
or reconstructed, a child should help by helping there or if there
are no schemes for example skimmed millk and organise suoch a thing.
And work =mongst the peocple if neople =re in difficulties and org-
anise work csmpaignes.

Ia this your interpretation of the constitution? -— Yes. (20

Were there other pecple whofrom time té& time put different
interpretations upon things? ——- Yas,

And you say theraz were some who spoke of Phase 1 and Phzse
27 == Yes.

Could you think >f sny people who from time to time gave
interpretations of what called Phase 1 or Phase 2 that sere different
from yours? —— Yes, I con remember ligoula, Balenil and Gpajela and
Accused Noe4 did at times mention Phase 1 and Phase 2 bub he
expleined it and it wae similay to these of mine but he named them
ae Phase 1 and Phase 2.

#here you had spoken of stmndards, he spoke of phzses? —

/ Yes eae
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Yess
COURTs  EBefore you leave that point Mr. Kies, Mr. Interpreter the
witness seems to be using the word "phase" or "steadard" referring
to himself, Is this B0 or is it a false impression that I'm
getting? That the witness used the word "phase" as referring to
his own word? =—— o, My Lord.

Does he refer to it =8 "standards" all along? — Just to
standards.
kKR, KIESE ow you were saying that three other persoas whom you
mentioned gave rather different interpretations of the phases and
whet you eall the standards? =—— Yes. e

Now tell us sbout them? Yoo meantioned Gazjela for example?
==- Grajelns for example used to telk about Phmse 2 znd say that
veonle go out to undergo militery training. It was then that we told
him that that sgainst the policy.

ind Ngoula? =—- Ngoula used to say that blocd should be
spilled and he used to say "Why sre we still sitting while people
ere dying in Angola?",

And 1 think Beleni was the other one you meationed? ——- Yes.
Be was on Gqajela's side that there should be a fight. (20

Now Liza Njeki seid thet you spoke (page 506 K'lord) that
you spoke of phases, in fact he says you spoke of three phases
and you tock Vuyo Jazck and Somctomela Ndukwanz aes examples? —- lio,
1 did not speak of pheses snd I didn't talk about such a thing.

Three phases? =—— Ho.

Or thres standards? -— HNo.

Did you ever heer anything about Phase 3 in a SASM meeting?
——— 0

Or anywhere else? ——- Yes I heard from the Police at Cam-
bridge when they vere asking me psuestions.

From whom? ——— I think it wae from Varrant Officer Naude.

/' HB sa3
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He iz the ocme #ho was puestioning me.

And what did he have to say sbout three phases? —— le sald
some, when they .sere nuestioned, they ssid there were three phases
discussed in SAS meetings snd he asked mé what did I hkave to say
to thate 1 told him thet I never heard of sueh z thing. I heard
it from the him for the first time.

Now I take it thet with people like ligqula and Baleni and
Gozjelz putting forward their views and you and Accused Ho.4
putting forrard your wviews, thet ouite often there sera dacussions
a8 to SAM's policy and whet should be done? —- Yes, (10

Some witnecoses have spokea from time to time of hot discuss-
ions. Were thers such? —-- Yes.

How did you hesr members in meetings ever putting forviard
the vicw that all whites are onodressors and none ¢an be trusted?
—-=— lio.

What about the discuseion on shether liberals could be trusgt-
ed? 'ere there any such views on that occasion that you con recsll?
——— hat I did hear iz thet 2 persen was told that it depends on
his own decision, it will depend on the ecircumstances in shich he
finds himself, (20

Apart from that there wasa't any SASM resolution or decision?
—-—— lo.

"hat is your own view on the subjeet that all whites are
opppessorg? —— I doa' say =o.

Has that always bsen your view? —— Yes.

And you expresced it in S5A3M meetings? —— Vhat is my view?

What is your view on the nuestion of whether all whites must
be regerded as oppressors? = I don't say so.

md have you expressed your viewnoint in SASM meetings or
smong members? —— Yes,

Both? == Yeos,.

/ oW ene
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Now you remember thst when the Police came to your home,
they found a letter there? —— Yes,
Exhibit G, I think, Do you know this document? ——- Yos,.
Addressed to? —— Addressed to me.
"ho is it from? ==~ From 3lade Ngabinde.
When did it come tc you? =—— It arrived in Hovember.
3lade Ngabinde w=a he a SASM member at that time? ——— Yesz.
Can you remember when he became one? ——- It was in September.
Before then waan't he interested? —— lNo.
Did he belong to any other organisation? —- Yas. (10
Which? —=— Sons of Africa.
"es he a friend of yours before he joined SASM ? —— lic.
But after he joimed did you become friendly? —— Yes.
At the time when ha wrote this, was he still at Hezldtown?
—— Yon,
5ti11 a student thafe? -— No.
When had ha left and why? ——— He was expelled.
When? === That was befors we wers expelled in Octeber. He
(Sergance nwelishena)
had assaulted Sergeant Zeilitshene who was alldged to be =2n informer.
Could we have the spelling plesse? —-— (Gcilitshane. (20
COURT: Is "Sergeant" his Christian name? —- Yes.
¥R, KIES: "as he a pupil at Healdtown? ——— Yas.
And he was expelled you say and did anything come of this?
== Ha was asrrestad by the Police.
Now you received this letter, you said in November? —- Yoz,
Ceould you tell ug what it is sll sbout? What does it say?
—— I don't onderstand it properly because when Slade write this
letter he was going to a casze.
what ease? —- Going for a court case for the assault on
Geilitshane.

He wos charged? --- Yes,

/ Aﬂd L
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And he was going to appeer vhere? ——- At Fort BEsaufort.

You knew about this at the time? —— Yes.

How did you kmow about it? ——- He told me.

All right, =nd so < hen you got this letter what did you
wnderstand it to mesn? —— Because he is 2 man who likes to joke
and apeak figuretively, I understood it thet he was zsking me to
go mnd free him shea hs is convicted.

"You should please be here on Friday ..." - could you read
it please? =-- "Please be lLere on Friday, the time 10 o'clock.
Bring with you 2ll the necessary tcols as told to you. Tuso's (10
trilos(?), one torch and 2 p=irs of hand gloves. You must come with
Ngeola,"

Who would that te? ——— Accused lol.4.

Yag? —— "Other detzils you i1l get here. Give a good
reason for your alibi vhen you leave your home so thst it caan be
watertight for lster check. It is your sefety. I1I'm sorry I could
aoct come due to finsnce sand Tshangi's (?) parents have not yet
arrived., 5o long and please make sure you come or the (hole thing
iz off mnd you must not be sean by anyone even Tahanﬁié."

Can't you meke cut the word? —— "Tshangli's pelatives. (20

"Litgr" ? ~—— Yes,

fould you interpret please? — Lity is a youngater.

Se you say when you got this lettor, what did you moke of it?
== I put it amongst my books.

Did you ever say asaything to Ngecola, Accused Noe.4, about
thig? ——~ lio.

Did you ever shew him the letter? — o,

lNow you said you put it one side and I take it the Police
found it thore? ——— Yes.

What did happen to Slade at his trial? —— He was convicted.

"hat was his sentence? ——— I do not remember clearly but there

/ WEB ces
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You were tharat -- Yas,

Do you remambar him thara¥ =- 1 am not sura.

What was the lighting 1ika in this ¢el1lar? =~ It waa
just a candle was 1it.

What time of the year was thia% —— Tt was in 3Jeptambar,

Who prasided at that mesting' == T did.

You wars alresdy Prasident? == Yaa.

Ha says = Paga 250 M'Tord - that you 3aid "Thie meeting
is not for babies but for man." == Mo, I deny that.

And that "we should keep the existanca of ths meeting (10)
gecrat.,™ == WNo avaerybody knaw that, thara was no nasd for
me to say that.

He says you told them ths meaning of JAJW and thHat- they
could gat Constitutions from yourself or from Accused Nd. 4
or GCgajela., == Bvary 3tationery was obtainabhls from Accusad
No. 4. 1 4id say that.

He had Conatitutionas, did ha%Y -= Yas.

Ha waa holding the office ofY == [Ha waa tha Jeoratary.

And then Qupe says that you spoke of two phases?! == Mo,

And he #0ée® on to interpret what you, say what you said, (20)
Ha saya that according to you the first phase waa"to be
conscious and be a proud Black man, and to hats tha Whites"?  --
T didn't say that.

And the second phasa he saya woa "to leava the country
and go for military training.," == T didn't say that thing.

e @ays furthar that you said - Page 252 4'Tord - that
"paopla laaving the eountry should racaeive military training
to fight tha Whites in 3outh Afrieca" == No, I deny that.

Did you ever advocats such a poliey at any meating? ==
lio, at any meeting,. (30)

And he want on t0 say that yoa said that “"such peoplas

would//esasenesn
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would go aithar %o Mozambiqua or Botawana"? == No, I know
nothing about that.

And ha says after you had spoken, af tar you had said what
1 hava raad ount now 3tanley Ggajala stood up and he told the
maating that yon, Accusad No. 3, had told them severytaing and
tha only thing to do now is to go for military training, —-
Gagajela stood up after the report about Dimbaza (interruption)

Wait a minute, who reaported on, I'm 80rryess =— And
he d4id not 3ay I have said svarything.

Now who raportad om Dimbaza% -- Kholekils Tata, (10)

And did you apsak on the Dimbaza revort® -- You mean to
commant on it¥

Yas® == Yas.

And you werse saying that there was a2 Dimbaza report and
what did Ggajela have to say, and what pageY =-- Ggajela said
our peopla ars suffering in Dimbaza and these psople thay
arets csuse of this thing so then we should fight and take up
srms againat this, And similar things.

Did hs say whom hs mesnt by "thesa paopla"? == No.

Was that bafore or aftear you had spokent == A3 I waa (20)
presiding I had to apesk first,.

And were thera other pesople discuasing the Dimbaza report
t00% == Yase.

Was it a quiet, leisuraly, ealm discussion® == lo.

How would you describe it, and whyt! -~ I would say it
was 8 hot discussion because averybody was sager to stand up and
while one was 8till standing one would want to get up and speak
and it was sl1l, no ordar,

30 it was a bit difficult for tha chairman® -- Yess

Can you remembsr now whathar Qupl was prasent, or if ha (30)

said anythingY == No I don't recollect claarly.

Hhan/.......
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Yhan CGgajela spoke about military training, did you rsact
in any way, did you say anything, do anything? -~ Yas.

fhat did yOUsss¥ == Firstly I stoppad him. T than
explainad to the meating ganerally that the 3A3M poliey doss
not allow such things and at any 3AJM meatings such thinga
Wwe ara not allowad to talk about. If a parson is not too
¢lear what T am saying now, ons should coms to the axacutive
and explain to him the policy while if the parson is not
satisfied with that we can help him by taking him to Zwelitaha
to where we got the poliecy. That is where it can be explainad(10)
10 him by peopls who know more than us.

Was he satisfied with thia or not% -= He kept quist
although I do not know whather he was satisfied or not.

Was Rayisa at this maeting¥ -- Yea, he was thara.

Did he play any vart in the maating at 8117 -~ Yaa,

What did he do%Y == [a racitad one of his posms,

Qupa says you introducod him ss ths Poat of JAJM, is that
corract® —= Nop I did not introduce him.

Did ha often write poams, Fayisa%® —- Yas,

finat partienlar poem was this, ean you ?amamhar'r = Tha(20)
one he liked much was the ona he called "Gh.a:"impe"

Do you ramembar anything of it%Y == Not the wording.

But could you give us some idea as to what it was about,
aa far as you can remembarY -- It was talking about rugby
playsrs, about boxers, soccer playsrs and when thay are
training how they are training hard., He explainad how thay ara
running snd going uphill and running. The part whieh read is
thias way that "I am in search of a man" stcetera.

Do you know what tha title means at al1% == The first
day he racited it he s2id it means "“Blacks pull togethar", (130)

This Rayisa, is he 3Jtanley Thobila Rayisa%? -- Yas.

Numbar/......-.
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Nuambar 9 on Annsexura A L'Tord. Do you know if he wasa
aver datainad or quastioned in connecition with this case¥ ——
While I was at Fort Glamorgan he waa also thera. I do not
know whather he waa gquestioned st the time in connaotion with
this caaas.

Have you bsen abla to Zat a copy of this peom at 8l11Y ==
Mo

Have you triadY =- Yaa.

Now he g£ave, Qups gave svidence on a itrip on whieh you
and No. 4 accompanied him, and Ggajela, Accusad No. 5 and (10)
Majova t0 King Williasma Town. Did that happen® =—-= Yas.

Now would you tell us, step by atp, what thias was all
aboutt == Tt startad on the 7th of Octecber in the avening,
Uctobar 1ast year, Ggajela accompaniad by Accussd No. 4 they
cams to me. Accused No. 4 came into my dormitory and called
ma and said Ggajela is calling ms. I went out, went up to
them. CGqgajela then to1d me that since I know that he is
expelled from achool, as there is nowhere whare he can learn,
that is raferring to last year, 8¢ he has dacidad to go homa,
He asked ma if we could nelp him with money., I told him that (20)
we could help hims Tater he than said he was noi going home,
he REI?Z:ing to Krugersdorp. I then askad him "Whars are
you going®" Ha then said he was leaving ths country., I
askad him why. He 3aid he has got a sister who livaa in
Bo tewana who is working thers as a 3ocial Worker or, tha Jocial
Wiorkar 1 don't know whether he said she was a Jocial Vorksr
or a teacher., Ha then said he was going to her. I than said
to him, "You are firstly you ara a Vice=President of JAdl, you
know the poliey of 5ASM. How can you coma to ma with suea
a thing since you know I've baen telling you for a long time (30)
that SA3M's policy is against this thing, Ha pleaded with me.

Ha/-..--.
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He then said if I don't help him hs waa going to go on his own,
1 aventually agreed 1o accompany him so that ha could ba
explainad this thing, so0 that it whould ba axplainaed to him
by Mandisi Mti. In fact 1 was refarring him to the sSxecativs of
King Willism's Town. 1 &.d not know him then, Mandiai #ti then,
1 know him now,

Could wa have the spalling of Lﬂsndisi B A e L o L T
o B i

You say you didn't know him then, but you know him now? ==
Yas, I did not know him then, I know him now. (10)

And who did you say he waa¥Y Did you find out¥ == I
was refarring to tha King Will iam's Town Exacutiva, that I
would take him to it, so that it snould bs explained to him.
In my view at that time tha situation, aince wa often stoppsd
him from talking about this military training and leaving the
country it was clear that thers was going to ba a an? .t Lthere
because ha was trying to away other people to nis sinae. We
mambarg of the sxecutive bacausa wa did not 1ike this ides of
his, look aa if we are "asisaies". That waa why I suggested
that I was going to take him to 4wel #8ha #xecutiva bacause ha (20)
would not heliav:}an if this poliecy was mina and yet it waa
3A3M policy. Ve agreed that the morning we wara going o take
tha jouarnay.

3afora you go on, why had ha baen axpsellad?Y -- Ha was
found in & girle' dormitory.

Ohy nothing political® == No,

30 the next day' -~ At about half paat four the naxt
morning he came to waka me up. I drassad up. Jince during
that long waskend on Thuraday I was going to go %0 Haat Tondon
1 then decidad to go on this day when he came to wake ma up. (30
30 I collected my things whioh I would need during the waakend,

I/Illlll....
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I went out of ths dormitory. The two of us than walkad
tocathar, Balow the boys' dormitory we met Accusad No. 5,
Qupe and WMajova, 3tanlaey Cgajela then left ms with them
thers then ha went to Dormitory 22 to go and waka up Accused
No., 4. He came back with him than wa went along.

Nid you know what the cthars wera doing thara, the othars
that you mat, Qups and No, 5 and Majova® == lajova wasg a
close friend of Ggajela's. I thougat they wars accompanying
him, that ia Majova, Accusad No. 5 and Qupe.

A1l right, thenY == Then wa want away. (10)

Did you arrive in King William's Town%® -- Wa arrived in
King William's Town. When we wara in tha vicinity of tha
iwelatsmba Training Jehool we sent Accused No. 4 to go to
Temba Tabantu High johool to go and tell its sxecutiva that
at break we wanted to see him, during ths braak., He then came
back and raported that during the break that thay would come,
Agcused No. 4 then left to go and maet them and then two boys
from Temba Tabantu came. Thay told us that Accused No, 4 has
gona to LZwelitsha Post Offics to go and meat Mandisi Mti thera,
Tater thess two hoys then went back to school becauss the hraal&ao)
was over, At about 11 o'clock Accused No. 4 came to feteh
ms and Ggajelaes He told us that wa should go and meat Mti.
Wa arrived at the Poet Office. We waited for iandisi Mti
outside becausa he was still on duty. At 1 o'clock it was
lunchtime, Mandisi Mti came and he invited us to his houass,
We arrived at his house. Jince Accused No. 4 was already
explained the purpose of going thers he then asked Cgajela
(intarruption)

Who asked Goajela’y == Mandisi dti asked Gga jela whers
ha intended going. Ggajela then msaid he intenda leaving (130)
the Republic bacause here is no place where to continue his
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studies then he said his sister was going to aducata him thara,
How many of youn wara at Mti'as honas% -- Tt was myself,
Accused No. 4, Goajela and Mti,
Yas, g0 on, == Mti than said, and he was already explainad
by Accusad o, 4 what our difficulty in Haaldtown was. Mti
then t0l4 Ggajela that this was not a policy of tha Healdtown
Sranch, Tt waa the policy of the whola of 3A3M and what
ha was now doing ia against the policy of 3A3M. He parsuadad
him to go baok to Haaldtown and try and plead with tham and to
3aa if ha will not bHa allowed too to write sxams at the end of(10)
tha year, Ggajela than said hacause of his conduct he wont
ba accaptad hack in Healdtown, than if we ara not praparsd to
halp him, ha'll go away on his own., XNti tried to dissuade him
from what he waa doing or s1sa ha would hae putting himaalf in
dangar. Then Ggajesla bacame angry and said he will go on his
own, I tried to axplain to him that now hare is the proof
that what I had baen telling him doas not orizinate from me,
it originatas from 3A3M. At that staga hs was angry, he
suggestad that wa should go.
Did you 20%7 == Yag, wa went. {20)
And then what 4id you d0%Y == Wo want back to Accusad
No. 4 and 5 near(indistimt)dormitory whars they wars waiting.
hen wa mat up to them we explainad to them that iti tried to
disasuade Ggajela and Gogajela wounldn't be disasuasded. Va
explained to them and asksd tham to apsak with him because
thay wars Ggajel's elose frisnda, maybe he would change his
mind. Ggajela then aaked us to take him to tha station,
And 4id you¥ ~- Yas wa want to catch a bus and he went
to town.
And was that the last you saw of him% - Yas, (30)
And what happenasd to the othar two, Wo. 5 and Hajova¥ —=

I/.....l.l.
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== 1 saw them leaving with him.

Did you say anything to them aftar him lsaving' == I
aaiked them"™re you going away with him or where ars you
paoplea going toT" Thay told me that they were going away
with him.

Did it coma a3 a aurprise to yout -- Yas, 1 was surprisad.

Now Qupe, you know, told tone Court that ne went with
Ggajela and No. 5 and then hae and Accuaed Yo, 5 turnad round
at Kimbarlay - Page 262 U'Tords, == /hat was the laat portion
ofaes? (10)

Ha turned back at Kimbarley and he says that you mat him
and Accused Woe. 5 on the train on their return, -- Yas, that
is s=o0.

You were shocked to ssa them, asiked ahout tha othar two
and told tham to keep thse whola taing ssecret., Ha says yon
then t01d him you had mat & man called kfundisi in Bast Tondon
who ecan gat you out tne military training and also aducation.
Now what do you say of his account of this meeting' What do
you say happened¥ == T say I met them. I told them about
my journay to Mdantsane. I told them about the man T met in (20)
bast Tondon. On=the way then it was a general convarsation,
1 naver told them to keep what they told me and what I had
told them, a ssorats I was not surprised to sss them.

And did you tell them any mores asut this man that you
had met in dast Tondon, Wfundisi% == I told them that this
man told us that he could lecturs us on many aspects of, mors
sapecially political information and this man is concarned
avout the education of school children 3o much that he would
help as much as he could if there is a way of helping.

And then did you part companyi =- No wa did not part (30)
company, we all want back to liealdtown.

NDH‘/..-.----
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Now Qupa also told of a mesting in the Kloof on the 14th
of Octobar whara you said a lettar should ba writtan to Mr. 3aha
and added that informers should be baatan. Now waa thare a
mseting in the Kloof in which the question of writing to lr.
Jaba cama upY =- Yas.

Is this the sama lir. 3ebe we mentionad sarliar¥ -- Yaa,

Now ha says you said a letter had to be written to him
and addad that informers should ba baaten. WVhat do you say
to that and what do you say about in ganaeral, what happanad® ==
I do agrae that I said that a lettir snould be written, but (10)
I dany that I said that informers should ha baaten uo,

What was the letter to be written about® -~ This letter
was going to be written to Mr. 3ebe inviting him to come and
addrass us at tha school,

On what subjesett -- To coma and tell us about the
ragulations and going to axplain evarything which affets us
childran thears at the school, and those who are axpalled.

Wera thase the rsgulations you mantioned earliart --= Yas,
soma of them.

In connection with which you (interruption) == And (20)
some of theam.

In connaction with which regulations you said that
evantually the whole of a Boya' 3Jchool was closad downe =
Yas.

Was this what the meating waa about? =~ Wa wera going
to discuss boya' grievancas as school children thara at
school and thia idea of writing a lettar to Mr. 3aba came up.

And was a latter eventuslly writtan'’ —- Yes, it was
written.

To ask him to come and talk to tha students? -= Yas, (30)

Now (Qupe says = Paga 264 U'Tord - that this meeting

il‘l/-an.-.uo
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in tha Kloof was a apacial masting, Is that corracty —=— I
cannot say s0. 1 cannot say so with certainty.

What waa the purpose of this meeting® What was it callad
fort =-- This meeting was called in order to discuss our
g£riavances thera at scnool and ml80 the writing of this letter,

Was that the only item on the agsnda% =~ Yas, thosas ware
the moat important itams,

30 parhaps he meant irn that sense it was special, == 1
would agraa.

He then goes on io say, Yupa, "As this was a aspeecial (10)
maeting, Accused Wo, J just t01d uas wa must go for military
training." What do you say to that® == I daeny that u'Tord.

T don't agree bacause what was important was the grievancaes.

And this bit about ta8lling people to go out for military
training, did it coma up at all at the meatin 7 == NO.

Uid anybody say, you or anybody alse that "Took hera,
thase regulations sara no good, wa'd batter gat military training
to do sometning about tanem"t -- No.

Now you heard Nxola's evidenca, HHa spoka of a mesting
held after Tusc Guwana's attaeck in the dining hall. You (20)
remember this meeting' -- Yaa.

He aaid it waa held at a weekand, what do you say% == Thara
wara two meetings held aftar that spsach, I am not sare now
to which mesting are you referring.

He says that at this meeting you spoke of "Black Awarenaesa”.
Now if you say thare ware two maatings whars Tuso Guwana
was discussedy did you apeak of "Black Awarenasa" at aither
of those meetinge’ -- No.

Now take the firat one of theas meetings, when was that
held% == It waa held in the week on Vadnasday. It waa in e
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In May. Was that, No. 1 and No 2 I think say, that was
the very day that tha attack was mada’’ -~ Yas,

And then Tuso Guwana according to No, 2, was mentionad
at a later meetingY -~ That is eorrect.

When waa that hald% I mean in tha coursa of the waek or
the weekand or what%? -~= It was on a waaskand.

Waakend. Did you speak of "Black Awarensss" at that one
parhaps’ == li0e

Now ha apoke also, Nxola, of a meeting in tha Kloof in
April at which he says you prasidedY == In April there was (10)
no maating held in the Kloof,

As far as you rscall, when was the firat meeting neld in
the ¥loof%Y == In the ascond ssession.

He suyas at this meating where you presided, he says in April,
the raising of funds waa mentioned by you and also the quaation
of articles baing written for a nawsletisr? == Hoy T know
nothing about that,

Did you sver speak of the raising of funds and asking for
articlea for a nawsletter?! At any time¥ -- I did speak about
raising of funds but | naver talked about the articlas for (20)
forming a nawaletter,

Was this in the first session or the sscond sassion that
you spoka of fundraising® -~ It was about fundraising it waa
in the sacond ssgsion,

Now ha also spoke of a lacture by Radio Dipra in April
on tha subjset of slavery in America. Vhat do you say% == T
don't ramembar, T don't think thare was such,

Did Radio Dippa lecture on slavery in America® =- Yea.

In which ssssion, as far as you can racall, did this
take place, the first or the sescond? =-- In the sscond asasion, (3C

Did he give one lactura or more than one on this subjact? -

Tha/‘l....l
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~= The only one T attendad and T heard it waa in July. I don't
remambar anothur lectura thareaftsr,.

Did ha, outzide of mestingas, did ha aver apask on tha
subject of Amariea, or slavary in Amarica, 1ifa in Ameriea’ --
Whot

Radio Dippa,s == Yas,.

In the sacond half of tha year, what was Mele's attandanoca
like at SAGM meatinga”? -~ Badly.

1Did you aver hava occasion to apaak to him about this% ==
Yasa, (10)

Waa it privately’ -- Yas,

And what did ha say% = Ha than told me that hia parants
had the hahit of going out on waakends snd somatimes he had
to remain bahind and lork after the home and somatimas to go
out with tham, Jo that is why he could not attsnd 3AJil meatingas,

Did you, as prasidant or in any other capacity, did you
avar say anything publiely, that ia in the meeting, asbout
his poor attendance® -- Yas.

What d4id you say” What happaned® -- I was reminding
the memh:rs of thair sttendance and I reminded tham about (20)
what the Constitution says, on that ggapact,

Were thars several membars who ware attanding moorly? --
Yasa,

Now sa far as you could judge, had MNeola's attituds to
SA34 changad at a117? == No.

In tha sscond half of tha year whila you wera ?rasident
did you avar haves occasion to speak to paopla on 3AJdM's policy
in connaction with paopls leaving the country?” -- To aexplain
3A3H'a polieyt '

In connaction with people leaving the country? —- Yas, (30)

Do you ramambar an occasion when Jerge sxpresssd his
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viaws on tha subjsct? == Yas.

What is Jdarge's othar namat -= 3Jtanlay.

Jtanley, and this i8Y == Ggajsla.

Ggajela, And is this the occasion you told us abhout
earlier® -- Yas.

Now NAzeks gave evidencs - Page 498 'Tord = na said that
you advisasd psople, when approaching potential mambars and
conscientising them noct to discusa the point of military training
in detail in the initial stagaes since that would frighten them¥
1 naver said such a thing. (10)

He als80 said, Ndsiske, that you said tha JAJM Constitution
would ba drawn in order to cheat the Governmant to accept iti
-= I deny that.

504 li'Tord, and then Ngqula also said - Page 990, 991 -
tnat you said the Constitution haa naarfs?armad a3 to bha
accaptable to ths Authorities. == I deny that.

And ha went on to say = Page 990 - that, in connaction with
tha Constitution, "furtharmore the Constitution, when psopla
are going to go out and funds must ba raised when tha oOWRers
are the same, when thsy want to see the Constitution not (20)
ses gomething in connection with the kicking of the Governmant.
M'Tord I'm just reading the ipsissima verba, I'm not surs
what it means. Thia is what ha said, "In connaction with
the Constitution, when peopls are going out and funds ara
to be raised and the owners are the same, == Nojp I didn't
say sueh a thing,

And "when thsy want to sea the Constitution not sasa some-
thing in connaction with kicking of the Government"? == No.

Now do you know of any perasons who reaigned from 3JA3M
1aat yaart? -- Yaa, (30

Who were thesei == Geaba,; GmCwa=~bea, and Magavaae

lmA==aaVat=g=s/, ..,
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flef=QuiaVel=ged=y Jiy0l0 G=i=y=0=l=0, Sho Paai.

Tha two of them were mantionad yesterday¥ —- Yaas,

Wera any of thess friands of youra® —- My two friends
ware Geabs and Magavase.

Was thare any reaction from 3A3M to thair rasignation? ==
Yeos.

What waa the raesactiont == Thay ware vary sad that they
left us, thay werse membsra, co-membara, 1 aven approachad
them trying % show them that wa did not 1ike what they had
done, but thay gave us tangibls rasasons and welaft them alons.(10)

What was your attitude to the two that you mantioned as
having bean your friends? Did you ramain friends¥Y == Yas, we
remained frienda,

¥Wiare you a mambar of the JASW committeaa to invastigate
school feeding at all% -- No.

Can you raemambar tha names of the mambers now? —— Agousad
Mo, 4 and Baleni,

When waa thia avpoiniad you sayY -—- During the second
saasaion.

And what was their job partioularly? -~ They wera sant (20)
by 3A3M to go and investigate in ths surrounding loeations and
£ind out if thers were any feeding schsemss rscaivad by tha
schools in thoss areass.

Did thay report back, the sub-committaa™ —=- No,

Well we can ask No. 4 ahout that. You have mentionad a
Disciplinary Committee. What was ita job%Y == Firatly it had
to sse to it that punetuality, that the membera should coma,
they should be punctual at mesatings, And when membars were
not attending meetings, thaey should be approsched and asked
for reasons., And a membar who wag not going to attand the {30)

masting should go and ravort to them, and to ksar ordar when
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Wa are at a mesting,
And the Advisory Committes, what functions did it have?
BY THs COURT: dJust bafore you go on to that Mr. Kisa. Yhat

about members who actsd wrongly in terms of your Conatitution®
== Thay were suppoaad % ba approached by ths Disciplinary
Committaa in conjunction with tha Hxecuativa.

Waa that evar dona? ~- Yaas,.

In what casea’ =-~-= And at Nggula'as cags.

What decision was taken in lNigqula's cassY -- That if he
did that azain his voiing powars would be taken away fxom (10)
him,

If he did what sgainY -- If he t8lked and made a lot
of noise about armed strusggle and military training, in that
maeting.

Anybody ¢18e% =~- 1 don't ramembar clearly now, If thare
was another onae.
WH, KI¥3s Now Wyati said that on the 10th September he had
8 discussion with Accused No, 4 in your dormitory and he
eclains, snd No, 4 deniss it, he olaims that No. 4 told him
that Jotomela and another whose name Nyati had forgotten, had (20)
laft during the pravious session for military training. Do you
know of any such diacusgsion’ == Mo,

Paga 576 i'Tord, Now after No, 1 had 1laft Healdtown
did you evar hsar from him% -=- No.

As far as you knew, had 3otomela and No. 1 laft for
military trainingy -- Mo,

Now 3Jinxo, was he alected to a Disciplinary Committsa? ——
Yase

And, which session do you say%Y - Bafors ws wenti away
for holidays. {30)

Wara 1 and 2 8till at lsaldtownY -- TWo.

NOW/oollooo
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Now you wera at Accused No, 1's final meeting at Healdtown!
-= Tas.

Do you remambar ithe cussation of lending monay to him being
discugsad? —-= Yas,

When this question was digcusgsed, was Accusad No, 1 prasent
or not? == Numbar?

Ona% -= Yas,

Tall us what hapranad, how did tha discusaion g0% == At
first he told na that he was laaving., Ha said he had no monay
and he aaked na to lend him monay., Vhen ha realisad that (10)
nobody was offering money, we membars, ha then said we should
Yend him mondy from tha Branch monay. Jome of tha membara
said monay should ba given to him, othsrs said no, monsy should
not ba given to0 them, saying that since ha iz 3 Presidant of
3431 he knows that the going away is againat thse poliey of the
Organization, Thare was a discussion, thara was no conclusion.

Did that loan gueation coms up aftar Wo, 1 nad laft¥ --
Yea it did,

Tall us ahout thst¥Y -- At the following wesk we discoverad
that 5Sinxo had given monay to \cousad No, i without econsunlting(20)
tha Bxacutive, members of ths Bxecutive, and ha heard at that
meating that thare was no agrasmant that he should be given
money. He was than criticized becansa of doing such a thing,
it was said that ha was not a good Treasurer for him to do such
a thing without consulting the mambara of the sxecutive.

Aecusad No, 4 than gaid Accusad Wo., 1 Aid coms to him and told
him that ha should go and geat his monay from the G.0, Wa

than aaid to him bacauss ha knew that nobody is allowad to sign
his name for somebody's money, for othar person's money, then

he wonld refund himself that monay. And that was the end (30)
of the discussion,
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Did he refund ths monay, do you know? == T am not sure,

The G,0, is tha? == Genaral Office,

Now at Accused No, 1'a final meeting, did ke say anything
at all about his going out for military training% —- 710.

Did he say why ne was going outY =~ He told us that he
was fed-up with tha Bantu sducation.

Did he invite anybody to @0 out with him? == NO,

Now you have already told us about the cellar mesting
wnere the oneé candle was burning. Was <welaki thsref —= No,

At that atage, was Jwelaki a membsr of 3SA3NY == Nos (10)

Do you remamber when he joined' -- Tatar,

Do you remember by any chance his first meeting, or whers
it was¥ —=No T can't remembar,

At any mesting 31 811 did you ever hsar an axplanation
of the clenched fist salute% -- Wo,

Hava you avar heard an explanation at all, apart from
the one given in Couri%? -- No,

Was that the first tima you'd heard such an explanation? -=
Yas.

Now Nyako 8aid - Pagse 740 W'iord - that on tha 12th of (20)
Uctobary a 3unday night, you askad to saee aim aftar arriving
at Healdtown after ths weekand. Had you besn away for that weasken
-= Yaas,

And did you ask to s3e him' == lo.

Ha says that on lionday the 13th you spokes to him during
first break, =-- I 4id meet him but T don't ramembar when it was,

Wall he Zives an account of what he said happaned betwean
you = Pags 740 M'Tord - he says that t  is was on the 12%h of
Yotobary Junday night and he says that when you sent for him
ha promisad to see youn the next day. =-- No. (30)

And then in the firat break he says that he saw youn., And
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ha gays you then reportad to him that you 4id not like tha way
that Koko Mda, 3tanley Gqajela, Wilberforce Majova and Voysi
Qupe had 1aft the country, == I navar said that.

Bacause the perscna whom you balieved to know tha routa
leaving the country told them to assas for themsslves. == No.

Ha says that you went on to tell him that during that
waekaend you nad visited dast Tondon whars you met a certain
gentleman whom you dascribsd as m "new connection". == I did
t8ll him about him, but 1 did not say io him it was a naw
connaction. (10)

And you said this gentlaman is eagar to take five pesopls
and lectura tham on politiecs. == Yes, that was on that day
that I t01d4 him, He ia telling the truth.

Ha asays you further reportad to him that in this naw
connaction one chooses to go under wil itar}}giﬁnrﬂ% or academic
training abroad, — No T didn't say that.

Ha 3ays as he waa on his way home hs sskad you where he
could meat this gentleman. Did he amak you to mest this
gentleman at allY He wantad to meet the man that you had
mat at 3ast Tondon. -- Yas he wanted to saa him. (20)

Did yon ever get any further on this point% He says
that ha didn't stay much longer thare, Ha want to dast Tondon
and he came back to Healdtown and thare was trouble thare, things
were unsettled and you weren't thaere, =-- Wa wara not in gast
Tondon when I told him this, we wars in Hasldtown.

Hdggldtown, but aftar that was thers any further discussion
batwesen you about the man you had met at Baat Tondon%Y == No.

Now Billy says - Page 819 i'Tord - that you and he had
a discusaion on tha lawn -- Yes.

You remembar what he said about what you discussedy -—- Ygg?

Have you any comments on that¥ -- Only to say that he is
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mixing things.

Juch as whatY —- He said hare in Court that if I speak
to him about Communism I muat forget about tham bacause thae
Communists would coms and just taka the country and leave us
in the cold with nothing.

Was that a part of your discussion® =~ No ha naver talkad
about that,

What did you talk ahout? == Wa wars talking about 3A3M
and the situation generally in Jouth Africa and current affairs.

You interssted him in 3ASH 4id you'! == Yea, (10)

Ha says that you took him to his firat meeting and he
says this firat meating was openad with 8 praysr to Qamata,

Paga 820, 821, ~=- Thure was a prayar.

To% -- To God.

In the naual styla% == Yas,.

At that staga ware you atill a membar of thas 3.CeM, == Yas.

And of the Guild% -- Yas.

Is this Guild a Christian Guild as well® =~ Yaas.

Ha sayas the maating closed with praysr, ha doasn't say to
whom but he says that it cloasad with praysr where fists wers (20)
raised, Do you know anything about that® =~ 1 know nothing
about that,

Wars your syes opan or not?! -~ T closed my ayas avary
tima when 1 pray.

30 you don't know whather people were raising their fists
or notY¥ == 1 cannot say they'ra not raised or thay ware raised
bacause T 3aw nobody snd T know nothing about that., New membars
would comment on that, would have commantad bascause thay wouldn't
know that fists should be raised unleass somebody instructed
that it should be raised. And nobody gave such instructiona. (30

Now he said also that it was his view and ha expresased
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it, that the Conatitution should be forwarded to tha “rinecipal,
ghould be takan to the PFrincipal aftar a short time becausae
the members were, no I'm asorry, that it was worth noting and
gshould ba takan to tha Princival., And ha says he discussad
this with you, == Yes we discussaed this together thara at
the meating.

And thsn he says - at the bottom of 821 li'Tord = he says
your view was that it cannoi ba taken now to the Prineipal,
it should na taken to the Principal after a short time because

the mambhars wers sti11 faw then,
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